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Každý rok si koncom 
augusta pripomína-
me významný míľnik 
dejín štátov, ktoré boli 
zapojené do bojov proti 
nacistickému režimu. 
Tohtoročný 69. ročník 
osláv Slovenského 
národného povstania sa 
niesol v duchu spomie-
nok, oslavy slobody 
a vytrvalosti, ale aj 
radostných stretnutí. A aj 
my, členovia folklórneho 
súboru Partizán, sme 
sa na nich zúčastnili.

Do poštovej schránky 
nám na adresu združenia 
začiatkom júla prišla zaují-
mavá pozvánka. Odosiela-
teľom bol Slovenský zväz 
protifašistických bojovníkov 
(SZPB) a pri logickom pospá-
janí si súvislostí, spolu s blí-
žiacim sa dňom osláv výročia 
začiatku SNP, sa nám to zda-
lo byť všetko jasné. Balíme 
kroje a pripravujeme sa na 
augustové vystúpenie pod 
Pamätníkom SNP v Banskej 
Bystrici. No nie všetko bolo 
až také samozrejmé.

Milé prekvapenie

Po dôkladnejšom prečíta-
ní pozvánky sme totiž zisti-
li, že na samotných oslavách 
SNP sa nezúčastníme ako 
účinkujúci a spolutvorco-
via uvedeného kultúrneho 
programu. Po odsúhlase-
nom návrhu, podanom 
Predsedníctvu Ústrednej 
rady SZPB, sme boli na naše 
veľké prekvapenie na túto 
celoslovenskú akciu pozva-
ní ako čestní hostia. A aby 
toho nebolo málo, počas 

Ocenili prínos a odkazy hrdého nositeľa 
mena – Partizán

Tohtoročný nový školský 
rok v Slovenskej Ľupči 
začal tak, ako to býva 
zvykom, slávnostným otvo-
rením vo vonkajšom areáli 
školy jej riaditeľom. René 
Kováčik deti a prítomných 
rodičov privítal a vo svo-
jom prejave okrem iného, 
osobitne povzbudil nielen 
najstarších žiakov, ale aj 
ôsmakov. Ich výsledky už 
z ôsmeho ročníka totiž 
„po novom“ tvoria súčasť 
predpokladov pokračovať 
v štúdiu či v učení po ab-
solvovaní základnej školy. 

„Máte peknú a moder-
nú budovu školy, moderný 
športový areál s nafuko-
vacou halou. Aj to svedčí 
o tom, akých máte fantas-

tických učiteľov, ktorým na 
vás záleží a snažia sa vám 
vytvoriť naozaj tie najlep-
šie podmienky, ktoré vám 
môžu v okolitých školách 

len závidieť,“ zdôraznila 
malým školákom Ivona 
Dobišová, ktorá sa im pri-
hovárala v mene vedenia 
obce. 

Nové priestory

Tento školský rok pribud-
ne deťom ďalší moderný 
priestor. Do užívania dosta-
li nové podkrovné priestory 
Základnej umeleckej školy. 
„Finančne to bola náročná 
investícia, ktorú sme však 
zvládli bez pomoci štátu 
z obecných financií. Po po-
čiatočných trampotách sa 
práce a ukončenie oddialili 
skoro o jeden rok. Napokon 
sa to práve v tieto dni dovie-
dlo do úspešného konca,“ 
dodala vedúca úradu Ivona 
Dobišová, ktorá sa úprimne 
teší, že všetci, čo navštevu-
jú umeleckú školu, začínajú 
tento školský rok v nových 
priestoroch. Už čoskoro si 
bude môcť priestory pre-

zrieť aj verejnosť počas ich 
slávnostného odovzdáva-
nia, aj za účasti predstavite-
ľov verejnej správy.

(vf, ela)
Foto archív (dh)

Školákom začali povinnosti

„Všetkým vám prajem 
v mene starostu obce aj 
v mene svojom, aby ste 
vykročili do nového škol-
ského roka tou správ-
nou nohou. Aby sa vám 
všetkým v škole darilo 
a bolo príjemne. Verte, 
že aj keď sa to možno te-
raz nezdá, spomienky zo 
základnej školy budú vo 
vašich dospelých životoch 
tými najkrajšími.“ 

Ivona Dobišová

Folklórny súbor Partizán ako symbol boja za slobodu

u
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Naozaj neuveriteľný bol 
pohľad nad vchod do ev. 
kostola v ono sobotné ráno, 
keď na jednej z jeho malých vežičiek viselo bezvlád-
ne telo mladého bociana. O to horšie sa pozeralo 
na krvavé znaky po stene kostola z jeho poranené-
ho krídla, keď sa pokúšal dostať z ostrého hrotu. 

Na Obecný úrad som 
nastúpila v roku 2003, tak-
že je to práve 10 rokov, čo 
som zamestnaná na úrade 
v Slovenskej Ľupči. Práca 
sekretárky je zameraná 
hlavne na organizovanie 
pracovných stretnutí a ro-
kovaní starostu obce, prí-
pravu zasadnutí Obecného 
zastupiteľstva, prijímanie 
a vybavovanie agendy, pe-
tícií, sťažností obyvateľov 
a prípravu výberového 
konania na riaditeľov or-
ganizácií, ktorým je obec 
zriaďovateľom. Taktiež je 
to spolupráca pri príprave 
kultúrnych podujatí, ktoré 
organizuje obec. 

Čo všetko teda musí 
zvládať pravá ruka sta-
rostu Obecného úradu?

Kancelária starostu je 
miesto prvého kontaktu, 
kde občan príde za staros-
tom alebo na úrad niečo 
vybavovať. Pre mňa je pr-
voradé občana si vypočuť 
a snažiť sa mu pomôcť, po-
radiť mu alebo ho usmerniť, 
kto tú-ktorú skutočnosť na 
úrade vybavuje. Niekedy je 
potrebné v nepríjemných 
situáciách prelomiť aj tzv. 
„bariéry“. Nadčasy a pra-
covný stres sú bežnejšie 
ako varenie kávičky. Medzi 
tú príjemnejšiu prácu patrí 
spoluorganizovanie kultúr-
nych podujatí v obci, pri 
slávnostných podujatiach 
je to príprava recepcií pre 
pozvaných hostí. Zaují-
mavou návštevou je, keď 
na úrade starosta prijme 
zahraničnú návštevu OSN 
a do našej obce príde cca 20 
zahraničných hostí z celé-
ho sveta. 

Keďže naša rubrika 
bude postupne spove-
dať všetkých zamest-
nancov úradu, bude iste 

namieste opýtať sa kaž-
dého z nich na spôsob 
práce ‒ či sa líšil v ob-
dobiach „starostovania“ 
rôznych starostov. Ak 
áno, tak čím?

Na obecný úrad som na-
stúpila, keď bol starostom 
Peter Lakomčík. Vedenie 
sekretariátu už bolo zabeh-
nuté, tak som len pokračo-
vala v práci mojej predchá-
dzajúcej kolegyne. Každý 
starosta má svoju politiku 
a svoj spôsob vedenia úra-
du a ja ako pracovníčka 
úradu musím rešpektovať 
rozhodnutia nadriadeného. 
Keďže nie som konflikt-
ný typ a nemám problém 
s komunikáciou, nebolo 
náročné zvyknúť si na no-
vého starostu. Určité veci 
vzhľadom na chod sekreta-
riátu už boli, takpovediac, 
zabehnuté a niektoré sme 
podľa starostu zaviedli. 

Vaša práca vyžaduje 
najmä ľudskosť. Avšak 
nezaobíde sa ani bez 
promptného reagovania, 
pretože práve prostred-
níctvom vás sa často 
obyvatelia domáhajú 
okamžitého riešenia si-
tuácie rovno starostom. 
Ak prirátame agendu, je 
namieste spýtať sa ‒ je 
ťažké tento nápor zvlá-

dať s prívetivým úsme-
vom? 

Pri stretnutiach s ob-
čanmi je dôležitá diskrét-
nosť a s úsmevom na tvári 
zvládnuť rôzne situácie. Ja 
som typ človeka, ktorého 
len tak niečo nevie „roz-
hodiť“. Myslím si, že my 
zamestnanci úradu sme tu 
pre občanov a nie občan 
pre nás, preto sa snažím, 
aby môj prístup k občanom 
bol čo najľudskejší. Svoju 
prácu mám rada a poteší 
ma, keď viem, že občan od-
íde z úradu spokojný.

Oddych, relax a od-
hodenie záťaže zo seba 
je určite dôležité. Často 
žije v súkromí človek 
iným životom ako sa 
prejavuje v dennoden-
nej práci alebo vôbec 
navonok. Je to tak aj vo 
vašom prípade? 

Dôležité je dokázať odde-
liť súkromný život od pra-
covného. Tí, čo ma pozna-
jú, vedia, že najradšej mám 
leto, slnko a vodu. Keď mi 
zostane trošku voľného 
času, tak sa ho snažím vyu-
žiť športovými aktivitami. 
Relaxom pre mňa je, keď 
idem na bicykli alebo na tu-
ristiku do prírody. 

Zhovárala sa Erika Lamperová
Foto domáci archív

AKTuálNe v ObcI AKTuálNe v ObcI
slávnostného programu 
nám ‒ Folklórnemu súbo-
ru Partizán, malo byť SZPB 
odovzdané aj dovtedy bližšie 
nešpecifikované ocenenie.

Mnoho otázok

Prvá otázka, samozrejme, 
smerovala k tomu, prečo 
a za aké zásluhy by sa nám 
malo takejto pocty dostať? 
Veď nikto z nás nebol pria-
mo účastný na Povstaní 
v 40-tych rokoch minulého 
storočia, ba ani akýmkoľvek 
spôsobom nápomocný pri 
jeho konaní. Je naša činnosť 
porovnateľná s osobnou za-
interesovanosťou dnes už 
vyslúžených veteránov 2. 
svetovej vojny, ktorí den-
nodenne nasadzovali svoje 
životy za oslobodenie našej 
krajiny spod nacistickej nad-
vlády? Môžeme byť s niečím 
takýmto vôbec porovnáva-
ní? Otázok bolo veľa, no bez 
akéhokoľvek váhania sme 
toto pozvanie prijali.

Prevzatie vyznamenania

29. augusta 2013 v dopo-

ludňajších hodi-
nách sme sa po 
nadštandardnej 
vstupnej kon-
trole, súvisiacej 
s návštevou do-
mácich i zahra-
ničných vlád-
nych delegácii, 
dostavili do are-
álu Pamätníka 
SNP v Banskej 
Bystrici. Už 
z diaľky nás na 
stĺporadí vítali 
vlajky štátov, za-
interesovaných do 
povstaleckých bojov, 
k čomu takisto, sa-
mozrejme, patrila aj 
neodmysliteľná účasť 
pamätníkov Povsta-
nia a súčasných 
d ô s t o j n í k o v 
O z b r o j e n ý c h 
síl Slovenskej 
republiky. Čaka-
li sme už len na 
príchod našich naj-
vyšších vládnych pred-
staviteľov, no popri našom 
prezidentovi Ivanovi Gaš-
parovičovi, predsedovi vlá-
dy Róbertovi Ficovi či pred-

sedovi Národnej 
rady Slovenskej 
republiky Pavlo-
vi Paškovi sa na 
oslavách zúčast-
nila aj rumunská 
delegácia na čele 
s prezidentom 
Traianom Bă-
sescu a aj delegá-
cia Ruskej federá-
cie s predsedom 
Štátnej dumy 
Sergejom Nary-
škinom. Po po-

ložení pamätných 
vencov v priesto-
roch areálu pamät-

níka, príhovoroch 
prítomných vládnych 
činiteľov, prepletaných 

známymi melódiami 
Alexandrovcov, 

Jany Orlickej 
a Tomáša Bez-
dedu, sme nako-

niec z rúk pred-
sedu SZPB Pavla 

Sečkára slávnostne, 
a hlavne s hrdosťou prevzali 
vyznamenanie. Udelili nám 
ho v podobe medaily M. R. 
Štefánika II. stupňa za pre-
sadzovanie humanitných 

tradícií odkazu boja za slo-
bodu a proti fašizmu a aj za 
to, ako nám bolo povedané 
samotnými predstaviteľmi 
SZPB, že sme si aj v neľah-
kých časoch, ktoré trvali po 
vojne niekoľko desaťročí, 
zachovali svoje meno, spá-
jajúce sa s neoblomným bo-
jom za slobodu v akejkoľvek 
dobe a tomu prislúchajúcom 
režime. Ďakujeme. 

venované všetkým

Ďakujeme za to, že naša 
snaha o zachovávanie slo-
venských ľudových tradícií 
je ocenená aj takýmto vy-
znamenaním. Je to znak 
toho, že Folklórny súbor 
Partizán zostáva dlhodo-
bo nielen v povedomí ľudí, 
ale aj spolkov, venujúcim 
sa najrôznejším aktivitám. 
Ďakujeme členom SZPB, 
ktorí nám svojím návrhom 
na udelenie vyznamenania, 
umožnili zúčastniť sa na 
oslavách SNP z úplne opač-
nej strany, na akú sme bež-
ne zvyknutí. Veľmi si ocene-
nie vážime a nadviažeme na 
slová ich predsedu o tom, 

že medaila nie je udeľova-
ná jednotlivcovi, ale celému 
kolektívu ľudí, ktorí sú neja-
kým spôsobom do činnosti 
súboru zainteresovaní. Do-
plníme, že toto vyznamena-
nie nepatrí len jeho súčas-
ným členom „partizáncom“. 
Je udelené všetkým, ktorí 
sa za tých 55 rokov činnosti 
nejakým spôsobom podie-
ľali na fungovaní súboru 
a prispievali tak k zachova-
niu hrdého mena, nesúceho 
skryté odkazy slovenské-
ho národa, pretavené do 
tradičných piesní, melódií 
a tancov mnohých regiónov 
nášho krásneho Slovenska. 
Za to vám všetkým ďaku-
jeme a spoločne veríme, že 
pri jubileu 70. výročia SNP 
v roku 2014 dostaneme na 
tomto podujatí svojím účin-
kovaním možnosť ukázať, 
prečo nám bolo takéto vý-
znamné ocenenie udelené 
a tiež to, ako si všetci naši 
členovia vedia vážiť vzácne 
hodnoty nášho kultúrneho 
dedičstva.

Za FS Partizán 
Andrej Gonda (Agi)

Foto archív FS Partizán

zamestnankyňu OÚ líviu Gondovú

Otázky pre...

„Zachránia ho?“ „Žije 
ešte alebo už uhynul?“ re-
zonovalo v mysli každého, 
kto sa pristavil a nechápavo 
krútil hlavou nad strašným 
obrazom, ktorý sa ponú-
kal okoloidúcim. Záchrana 
nedala na seba dlho čakať. 
Hasiči pristavili voz a vy-
sunuli k nemu rebrík. Bo-
cianik, ktorý dovtedy iba 
bezvládne visel, sa málinko 
pohol a ľudia začali dúfať...

vnútorné zranenie

Po malom váhaní, ako 
mu viac neublížiť, sa na-
koniec jeho záchrancom, 
ochranárom podarilo vysi-
lené zvieratko z veže zložiť. 
Ešte žilo. Odviezli ho a boj 
o jeho život začal. Podľa 
našich informácií mu krí-
dlo úspešne operovali. Po 
operácii vypadal, že bude 
v poriadku. Avšak večer mu 
zo zobáka začala vytekať 
krv a hneď nato uhynul. 
Osudné sa mu zrejme stalo 
vnútorné zranenie, ktoré 
utrpel pri náraze alebo ako 
sa snažil z hrotu márne vy-
slobodiť. Škoda ho. Hniez-
do jeho rodičov, ktoré je sú-
časťou ev. fary už niekoľko 
rokov, ostane prázdne.

(ela), foto autor

bocian uhynul 
ešte ten večer

vedeli ste, že...?
•	 Na	 planéte	 Zem	 žije	
viac ako 160 tisíc párov 
bocianov bielych. 
•	 Bociany	u	nás	každo-
ročne obsadia asi 1 350 
hniezd a počet klesá.
•	 Pred	 50-timi	 rokmi	
bociany hniezdili pre-
važne na strechách, 
komínoch a stromoch. 
Dnes je 52 % hniezd po-
stavených na umelých 
hniezdnych podlož-
kách, 23,3 % na stĺpoch 
elektrického vedenia, 
16,8 % na komínoch 
a len 1,5 % hniezd stojí 
na stromoch.
•	 Pri	stavbe	hniezd	bo-
ciany použijú neraz aj 
igelit a umelé špagáty, 
ktorými je naša príroda 
doslova zaplavená. Ige-
lit v hniezdnej výstelke 
zadržiava vodu. Takto 
sa môžu vajíčka alebo 
maličké bociany pod-
chladiť. Do plastových 
špagátov sa im zapletá-
vajú nohy. Pri rýchlom 
raste mláďat sa špagát 
uťahuje, zarezáva, až 
spôsobí odumretie kon-
čatiny.

Smutná správa

vandali – slovko, kto-
rého pôvod je pre tých 
dnešných vandalov určite 
neznámy. Teda pre vysvet-
lenie: vandali boli podľa 
histórie východogermán-
sky kmeň, ktorý asi 100 
rokov pred Kristom sídlil 
v Judsku a pri dolnom 
toku rieky Odry. Počas 
svojej existencie vylú-
pili rímsku Galiu, po nej 
vpadli do Hispánie, neskôr 
dobyli Sicíliu aj Korziku 
a vyplienili Rím. Tak vzni-
kol pojem vandalizmus.

Plienili, rabovali, dran-
covali, ničili, rozbíjali a lú-
pili. Vandalizmus v tomto 
ponímaní pretrval na svete 
dodnes a neobišiel ani nás. 
„Načo to robíte? Aj tak vám 
to vandali zničia,“ stretávali 
sme sa a dosiaľ sa nejeden 
z nás stretáva s dobre miene-
nými poznámkami okoloidú-
cich, ktorí hádžu rukou nad 
akýmkoľvek novátorstvom 
a reálnym činom pre blaho 
našich spoluobyvateľov. 

Zničili zastávky

Lenže ak sa predmetom 
záujmu vandalov, ktorých 
ľudský charakter ovplyv-
ňuje často alkohol či iné 
návykové látky, stane vec, 
ktorá roky rokúce slúži ľu-
ďom aj im samým, to už 
nejedného z nás dostáva do 
zúrivého krútenia hlavou 
a k slovám: „Veď keby som 
ho chytil, tak mu ukážem!“ 
A presne toto si povedal ne-
jeden z nás, keď sa v jedno 
ráno ocitol pri ktorejkoľvek 

zastávke autobusu v Slo-
venskej Ľupči. Zničené, roz-
bité, znefunkčnené. Presne 
v časti, ktorá vypovedala 
o histórii obce a jej okolia. 
Časti, ktorá bola niekoľko-
násobne zdupľovaná pou-
žitým materiálom. Všetky 
do poslednej! 

Páchateľov niet

Nie je to po prvýkrát, 
keď sa čosi podobné u nás 

deje. Keď sa ničí to, čo je 
pekné. Keď sa rozbíja to, čo 
je nové. Keď sa sprejuje to, 
čo je čisté. Keď sa rozkopá-
va to, čo je účelné. Kolotoč 
opráv, poisťovaní a vyrába-
nia nových vecí funguje. Aj 
zničené zastávky obec dala 
opäť sfunkčniť a robia sa 
nové výplne, lež scenár sa 
zvykne opakovať. Ak nie 
rozbitými zastávkami, od-
nesú si to lavičky alebo čosi 
iné. Páchatelia takýchto či-

nov sú vo väčšine prípadov 
nedostihnuteľní. 

budeme raz monitorovať?

Avšak aj tu už začína 
dochádzať mnohým tr-
pezlivosť. A tak, ako to je 
v iných obciach, zrejme 
aj nám pomôže v budúc-
nosti iba jediné – monito-
rovať. Priestor, prístupný 
verejnosti, je totiž možné 
monitorovať video- alebo 
audiozáznamom na účely 
zabezpečenia verejného 
poriadku a bezpečnosti či 
odhaľovania kriminality. 
Chrániť sa a zároveň pôso-
biť prevenčne pred náhod-
nými pouličnými vandalmi 
sa vďaka kamerovému sys-
tému dá veľmi efektívne. 
V obecnom záujme je to-
tiž zvyšovať kvalitu živo-
ta občanov, predchádzať 
kriminalite, výtržníctvu 
a napomáhať odhaľovaniu 
protispoločenskej činnosti. 

(ela) 
Foto autor

Nájde sa na vandalov správny recept?

Rubrika „Otázky pre...“ otvára ďalšie kolo 
odpovedí na otázky, ktoré sme tentoraz 
adresovali zamestnancom Obecného 
úradu v Slovenskej Ľupči, aby sme 
čitateľom priblížili nielen ich prácu, 
ale aj kompetencie, ktoré im prislú-
chajú pri riešení podnetov. Obrátili 
sme sa na líviu Gondovú, ktorá 
má na starosti sekretariát starostu. 
Zaujímalo nás, koľko rokov pôsobí na 
Obecnom úrade a akými povin-
nosťami za tie roky prešla.

u
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Počas prázdninového me-
siaca júl, keď si už všetci 
žiaci z 1. stupňa našej 
školy užívali leto a od-
dych, rozhodli sa ich peda-
gógovia a rodičia spríjem-
niť im školské prostredie.  

Na podnet vedenia ško-
ly sa viacerí rodičia chopili 
iniciatívy a zorganizovali 
brigádu maľovania tried 
svojich detí. Pomáhali nie-
len svojou fyzickou prácou, 
časom, ale aj finančnými 
prostriedkami, za čo im 
úprimne ďakujeme. 

Aj podlahy vymenili

Nezostalo však len pri 
maľovaní. Pri takejto re-
konštrukcii sa spravili 
aj drobné opravy stien, 
v triedach sa vymenili po-
dlahy, umývadlá a kach-
ličky, taktiež sa vymenili 
elektrické vypínače a zá-
suvky. K výmene tabúľ 
pomohli financie z rodi-
čovskej rady a sponzorské 
príspevky od rodičov za 
šk. rok 2012/2013. Od-
viedli sa hodiny a hodiny 
tvrdej práce, ale s úsme-
vom na tvári a s dobrou 
náladou, pretože cieľ bol 
pre všetkých rovnaký. Prí-
jemné a podnetné prostre-
die pre svoje deti. Preto 

ďakujeme všetkým, ktorí 
akýmkoľvek spôsobom po-
mohli pri vynovení a zmo-
dernizovaní priestorov na 
1. stupni našej základnej 
školy. 

Kolektív učiteľov 
1. stupňa ZŠ SC

Foto archív ZŠ

Iba málo chýbalo a ne-
šťastie spred rokov, keď 
vyhasol zbytočne ľudský 
život, sa mohlo zopako-
vať. Aj tentoraz skočil do 
cesty vodičke osobného 
auta pri Slovenskej Ľupči 
na hlavnej ceste statný, 
asi 200-kilogramový 
jeleň. Šťastena však 
stála pevne pri žene. 

Statný jeleň sa zjavil za 
bieleho dňa naozaj zne-
nazdajky. Vyskočil z prie-
kopy z vysokých kríkov rov-
no na cestu, priamo pred 
auto. Bol naozaj obrovský. 
Vodička, ktorá duchaplne 
strhla volant, mala obrov-

ské šťastie, že ju zviera 
nezasiahlo mohutným pa-
rožím. Nestihla ani brzdiť. 
Jeleň narazil do kapoty, no 

našťastie neprerazil čelné 
sklo. V opačnom prípade by 
bolo vodičku zviera zasiah-
lo a zrejme aj veľmi vážne 
zranilo. Podľa slov privo-
laných poľovníkov išlo asi 
o 8-ročného jeleňa. Nehoda 
sa stala v mieste, kde má 
vysoká zver tzv. migračnú 
zónu za potravou a vodou. 
V tomto úseku je cesta I/66 
značená a vystríha vodi-
čov pred vysokou zverou. 
Vodiči by preto nemali 
brať upozornenia na ľah-
kú váhu, aby neohrozovali 
svoje životy. 

Dá sa tomu zabrániť?

Migračným zónam zveri 
sa tu zrejme v súčasnosti 
zabrániť nedá. Väčšinou 
sa tento problém rieši iba 
v prípade stavby diaľnic, 
keď sa v rámci výstavby re-

alizujú aj migračné objekty 
pre zver. Je jasné, že cesty, 
ako je tá naša, s intenzitou 
dopravy do 1 000 áut za 24 
hodín bez oplotenia nie sú 
dostatočným varovaním 
pre väčšinu živočíchov 
a netvoria žiadnu prekážku 

pre ich priechod cez cestu. 
Čiastočným riešením tohto 
problému bývajú opatrenia 
pre lepšiu viditeľnosť v kri-
tických úsekoch pre vodi-
čov, ako aj pre živočíchov. 
V niektorých prípadoch 
je možné novou úpravou 
priestoru na oboch stra-
nách komunikácie, ako je 
napríklad výsadba drevín 
a krovín, vybudovanie ja-
zierka alebo vodnej plochy 
na napájanie zveri, vytvoriť 
pre niektoré druhy živočí-
chov také prírodné pod-
mienky, že nebudú pociťo-
vať potrebu prechádzať na 
druhú stranu komunikácie. 
No existujú aj tzv. pachové 

odpudzovadlá, ktoré pomá-
hajú obmedziť alebo úplne 
zmeniť migračné trasy zve-
ri cez cestné komunikácie 
a eliminujú tak nežiaduce 
strety voľne žijúcej zveri 
s motorovými vozidlami. 
Avšak tie by musel ktosi 
nakúpiť a aplikovať. Zatiaľ 
jediným riešením, o ktoré 
sa môže postarať aj sám 
vodič, je plašič zveri, kto-
rý sa montuje na predný 
nárazník auta. Náporom 
vzduchu táto malá vecička 
vydáva tón s vysokou frek-
venciou, ktorý počujú iba 
zvieratá.

(ela) 
Foto (pb)

AKTuálNe v ObcI AKTuálNe v ObcI

Do schránky s nápisom 
„Ľupčianske zvesti“ nám 
bola doručená nasledovná 
vec od čitateľky, ktorá 
sa síce podpísala celým 
menom, ale zároveň 
nás požiadala, aby sme 
uvádzali iba jeho skratku. 
vyhoveli sme a zároveň 
vám, čitatelia, reproduku-
jeme, čo ju celé roky trápi: 

„Asi pred tromi rokmi sme 
zistili, že si niekto požičal 
(ukradol) mriežku na od-
vodňovacom kanáli. Keďže 
obec nemala záujem dať to 
do poriadku, kúpili sme na 
vlastné náklady kus plechu 
a spravili doň otvory na odte-
kanie vody. No pri prudkom 

lejaku musíme vždy utekať 
von a dať mriežku preč, lebo 
nestačí bojovať s vodou. Pri 
platení daní (za rok 2013) 
som nahlasovala na Obec-
nom úrade zmiznutie mriež-
ky. Tohto roku to už bolo po 
tretíkrát, čo to naša rodina 
nahlasovala. No tento rok 
sa aspoň niečo dialo. Prišli 
pracovníci Obecného úradu 
a skonštatovali, že mriež-
ka vyhovuje, len treba, aby 
manžel spravil väčšie otvory. 
S dobrým úmyslom sme chce-
li pomôcť, aby si tam starší 
ľudia alebo deti na bicykloch 
nezlámali ruky, nohy alebo 
aby sa ešte niečo horšie ne-
stalo. No teraz už viem, že 
náš dobrý úmysel nebol dob-

rý. Keby si tam naozaj niekto 
zlomil tú ruku, nohu, možno 
by sa niečo začalo diať. A tak 
naša mriežka, ktorá slúži 
obci, nepomáha obci, ale po-
máha ľuďom a deťom, aby sa 
nedolomili na obecnom ma-
jetku. No keďže plech podlie-
ha hrdzi, tak musíme začať 
šetriť na novú mriežku, aby 
naša obec bola spokojná s na-
šou novou mriežkou.“

K. A.

S otázkou, ako je to 
a prečo je to tak, sme 
sa obrátili na Ivonu Do-
bišovú, vedúcu úradu, 
ktorá, samozrejme, pre-
verovala daný stav aj po-
stup pracovníkov: 

Keďže pisateľka neuviedla 
ulicu, kde sa uvedená šachta 
nachádza, ťažko sa mi zisťo-
vala správnosť postupu pra-
covníkov. Po preverení sa 
domnievam, že ide o Mlyn-
skú ulicu. Skutočne ide 
o poklop dažďovej šachty, za 
ktorú zodpovedá obec.

Chcem vyjadriť poďako-
vanie rodine za to, že šachtu 
dobrovoľne urobili a mrzí 
ma postup nášho pracov-
níka, za čo sa ospravedlňu-
jem. Samozrejme, pokiaľ už 
tie diery nevyvŕtali sami, 
vyvŕta ich náš zamestna-
nec, ktorý má údržbu v ná-
plni práce.

V prípade, že občania ne-
budú spokojní s postupom 

pracovníkov, môžu sa vždy 
s dôverou obrátiť priamo 
na mňa alebo starostu obce. 
Pokiaľ bude ich požiadavka 
oprávnená a realizovateľná, 
budeme sa snažiť so staros-
tom nájsť spôsob a vyhovieť 
k ich spokojnosti. Občania 
sa môžu spoľahnúť na dis-
krétnosť a, samozrejme, 
môžu využiť osobnú náv-
števu alebo moje telefón-
ne kontakty  048/4723226, 
0904 127 861 či email –  
podnety@slovenskalupca.sk.

(Pozn. red.): v čase našej 
uzávierky už bol, podľa slov 
Ivony Dobišovej, problém 
zodpovedným pracovníkom 
Obecného úradu odstránený. 

Rekonštrukcia priestorov 1. stupňa ZŠ  

Zrazila jeleňa – šťastie stálo pri nej

Naša či obecná mriežka?! Pýtame sa za vás

Počas prázdninových, 
a teda aj dovolenkových 
mesiacov prejde okolo 
časti Majer k Hradu Ľup-
ča obrovské množstvo tu-
ristov. Pozorujú prírodu 
a rovnako sledujú kultúru 
života obyvateľov Sloven-
skej Ľupče. Pozornému oku 
nejednému z nich neujde aj 

tá odvrátená tvár tunajšej 
kultúry, ktorú sme zveč-
nili na fotografii. Prázdne 
pivové plechovky a fľaše, 
nastoknuté na plote, urči-
te k pozitívnemu obrazu 
na životný štýl obyvate-
ľov obce plusové body ne-
pridávajú.                  (ela)

Foto autor

Úspešne objasnili

Príslušníci OO PZ v Slo-
venskej Ľupči v mesiacoch 
júl a august 2013 evidujú 
v územnom obvode obce 
Slovenská Ľupča desať 
priestupkov proti majet-
ku, kde v 7 prípadoch boli 
skutky objasnené. Tak isto 
príslušníci OO PZ evidu-
jú štyri priestupky proti ob-
čianskemu spolunažívaniu, 
pričom išlo o schválnosti, 
nezhody a drobné fyzické 
útoky medzi občanmi, kde 
všetky štyri skutky sú evi-
dované ako objasnené. 

„Zlodejinu“ vyšetrujú

V tom istom období prí-
slušníci OO PZ Slovenská 
Ľupča evidujú 3 trestné 

činy v územnom obvode 
obce Slovenská Ľupča, pri-
čom išlo o krádeže, a to 
krádež vlámaním do chaty 
v časti Driekyňa, krádež 
vlámaním do Roľníckeho 
družstva Hron a krádež 
vecí z pracovného stroja na 
stavbe pri bývalom „sme-
tisku“. Všetky 3 skutky sú 
v štádiu vyšetrovania. 

S alkoholom za volantom

V územnom obvode OO 
PZ Slovenská Ľupča došlo 
v mesiacoch júl a august 
2013 k 4 dopravným ne-
hodám, pri ktorých boli 3 
osoby ľahko zranené, pri 
jednej nehode asistoval al-
kohol. Najviac dopravných 
nehôd, v počte 3 je evido-
vaných na ceste I/66. (ik)

Policajné okienkoTuristom na očiach
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Obec A SPOlOčNOSť Obec A SPOlOčNOSť
brazília má názov podľa 
stromu brassa, ktorý je 
užitočný pre v ňom obsiah-
nuté červené farbivo. bra-
zília je najväčšou krajinou 
Južnej Ameriky a piatou 
najväčšou krajinou sveta, 
pričom dĺžka jej pobrežia 
s Atlantickým oceánom je 
až 7 400 km. A práve túto 
krajinu počas dovolenko-
vého obdobia navštívil náš 
rodák Andrej baran, ktorý 
tunajším obyvateľom pred-
viedol svoju husľovú virtu-
ozitu na dvoch festivaloch. 

„Krajinu sme navštívili 
ako Slavonic duo spolu s gi-
taristom na odporúčanie 
honorárneho konzula, ktorý 
sa po zhliadnutí našich videí 
rozhodol, aby sme účinko-
vali na festivaloch Virtuozi 
de Gravatá a Virtuozi de 
Sera. Zároveň nám pomo-
hol pobyt uhradiť,“ začína 
svoje rozprávanie Andrej, 
ktorý pricestoval o štyri dni 
neskôr ako jeho kolega. Ča-
kal ho na letisku s fľaškou 
v ruke. A vedel prečo. Kultú-
ra života týchto ľudí je neu-
veriteľná, obrovské rozdie-
ly, biedu strieda blahobyt. 
Oficiálne stránky turistov 
upozorňujú, že pri vstupe 
do krajiny síce nie je nutné 
preukazovať sa hotovosťou 
na pobyt, ale je nutné ozná-
miť vlastníctvo čiastky väč-
šej ako 10.000 USD.

Zvykali si ťažko

„Už počas cesty z letis-
ka som videl ten paradox. 
Obchody – katastrofa, pre-
dávalo sa v garážach, všade 
špina, autá – najväčšie šroty 
na svete. A diaľnica? Nuž 
taká ako naša Ľupča počas 
výkopových kanalizačných 
prác. Z hliny a jám. Akurát 
u nás nechodia po nej voľ-
ne pasúce sa zvieratá. Zla-

tá Moskva, hovoril som si. 
Zvykli sme si po týždni...,“ 
priznáva Andrej a dodáva, 
že ho fascinovalo, ako si šo-
fér počas jazdy automaticky 
vyklepával ruky, ktoré sa mu 
na volante triasli z rozbitej 
cesty. Úroveň ubytovania sa 
podľa oficiálnych informácií 
líši v závislosti od oblasti. 
Na juhu sú hotely najlepšie, 
inde sa nachádzajú pen-
zióny a mládežnícke uby-
tovne. Hotely sú aj v okolí 
dažďového pralesa, ale tie 
sú veľmi drahé. V Brazílii 
sa dá aj stanovať, je tam asi 
700 kempingových táborov. 
Táto krajina je síce mieru-
milovná, ale ak sa vám sta-
ne úraz ďaleko od ľudských 
obydlí, môže to mať tragic-
ké následky. „Šofér nám po 
zadaní mena hotela Villa 
Hippica povedal, že to je ten 
„lepší“. Bola to konská farma 
a budova bola štvorhviezdič-
ková. V Brazílii je to tak, tie 
trojhviezdičkové majú okná 
a tie dvoj, no asi ani to...“

Temperament nepotláčali

Spolu s nimi bývali v ho-
teli ďalší účinkujúci – filipín-
sky a ruský klavirista, ame-
rická speváčka, rumunský 
kontrabasista a izraelský 
huslista. Striedali sa na kon-
certoch – účinkovali v kos-
tole. „Pravdupovediac, kla-
sická hudba tam vôbec nie 
je a asi ani taká kultúra, na 
akú sme tu zvyknutí. Ľudia 
si to užívali. Bolo doslova 
natrieskané – 800 ľudí, ba 
aj stoličky si doniesli a dí-
vali sa vonku na obrazovky. 
Veď všetko bolo zadarmo. 
Publikum bolo naozaj ne-

skutočné. Dokonca odpo-
vedali zborovo na pozdrav, 
keď sa im pozdravil maestro 
– vedúci festivalu, ktorý 
ho uvádzal.“ Brazílčania sú 
vášniví a energickí. Aj po-
čas skladieb nepotláčali svoj 
temperament, výskali, ská-
kali, vykrikovali, nehanbili 
sa prejavovať ho. „Najviac 
sa im páčilo, keď sme zahra-
li jednu brazílsku skladbu. 
Bola smutná a mnohí plaka-
li,“ hovorí Andrej.

čľapkali sa v „zime“

Podnebie Brazílie ovplyv-
ňuje suchá buš vo vnút-
rozemí, dažďový prales 
v amazonskej oblasti a, sa-
mozrejme, aj rozsiahle plá-
že na východnom pobreží, 
a tak ide oblastne o veľmi 
odlišnú klímu. Teploty na 
juhu sú miernejšie. Od ja-
nuára do apríla je na severe 
obdobie dažďov, na severo-
východe však pretrvávajú od 
apríla do júla a od novembra 
do marca. Striedajú sa tu 
vlastne dve ročné obdobia – 
zima a leto. Aj pobyt našich 
hudobníkov bol poznačený 
„zimou“ a dažďom. „Teploty 
sa pohybovali od 26 do 28 
stupňov,“ usmieva sa nad 
brazílskym ponímaním slo-

va zima Andrej. „Iný kraj – 
iný mrav,“ hovorí sa. A veru 
platí to na celom svete. Cel-
kový dojem z dovtedy ne-
pekného pohľadu na kultúru 
života v tejto oblasti napra-
vil našim chlapcom pobyt 
u samého konzula v Recife. 
„Ubytoval nás u seba hneď 
na druhý deň po koncerte. 
To bolo parádne – dvesto 
metrov od pláže! Aj sme sa 
počľapkali, ja sa však bojím 
veľkých vĺn, našťastie. Lebo 
keď sme o čosi neskôr videli 

video, ako žralok iba dva km 
od nás, kde sme sa „čľapka-
li“, roztrhal človeka, nebolo 
nám všetko jedno. Natočili 
ho z bytov na tej istej pláži 
kdesi pri nás.“ 

Koncertovali v hluku ulice

Priepastný rozdiel vní-
mali najmä tu. „Videli sme 
biedu na predmestí – špina, 
doslova nadžganí v chatr-
čiach a o sto metrov na pláži 
mrakodrapy a luxus. A my 
v 5-izbovom byte.“ Krajina 
paradoxov. „Konzul bol ne-
uveriteľný. Sám zo svojho 
platu podporuje študentov 
medicíny. Študoval v Brati-
slave, preto ten jeho vzťah 
k nám Slovákom. Platil nám 
všetko, dokonca aj darčeky 
domov. Je konzul, ale záro-

veň pracuje ako lekár...“ Aj 
to je Brazília. Chlapci si teda 
u neho na pláži užívali troj-
dňové voľno. Čakal ich totiž 
druhý festival. Tentoraz to 
boli všetky žánre, sprostred-
kované účinkujúcimi z ce-
lého sveta. Od klasickej 
hudby cez populárnu až po 
rockovú hudbu, nechýbal ta-
nec ani divadlo. Účinkovalo 
sa opäť v kostole. „Bola to 
najväčšia tunajšia katedrála, 
aj keď, pravdupovediac, my 
sme zvyknutí v súvislosti 
s pojmom katedrála na his-
tóriu a ducha doby. Toto bola 
novostavba. Tak ako ostatné 
kostoly v Brazílii.“ No nielen 
toto pociťovali ako poriadny 
rozdiel počas koncertovania. 
„Prinajmenšom zvláštne pre 
nás bolo, že ako hudobníci 
sme zvyknutí na ticho a po-
koj počas hrania. Oni však 
mali dokorán pootvárané 
dvere, a tak nám cez koncert 

trúbili autá, húkali sanitky 
a pokrikovali ľudia z trhu...“

Jedinečná chuť ovocia

Brazílska kuchyňa je jedi-
nečná. Medzi špeciality patrí 
Vatapá (kraby, rybí olej, ko-
kosové mlieko, chlieb a ryža), 

Sarapatel (pečeň, srdce, para-
dajky, paprikové struky, cibu-
ľa a omáčka), Caruru (kraby, 
cibuľa a paprikové struky), 
Churrasco (grilované hovä-
dzie mäso s omáčkou z para-
dajok a cibule) a iné. V kraji-
ne je produkovaných mnoho 
druhov destilátov. Čerstvú 
šťavu z ovocia dostať skoro 
všade. Hustá ovocná alebo 
zeleninová šťava, zmiešaná 
z mliekom, sa volá Vitami-
nas. Káva sa podáva s mlie-
kom a cukrom. Vynikajúce 
je aj domáce pivo a národ-
ným nápojom je Caipirinha 
(základ – cachaça, limetky, 
cukor a kocky ľadu). „Jed-
noducho, strava bola úžasná. 
Jedli sme naozaj pestro, ale 
to ovocie, to nás ohúrilo asi 
najviac – jeho chuť. Absolút-
ne iná, ako má ovocie u nás. 
Taký banán je u nás proti to-
muto priam odporný.“ 

Nebezpečné noci

A akí sú ľudia? V tejto 
krajne žije veľa etnických 
skupín v obrovských mes-
tách malých pobrežných 
mestečkách alebo v prale-
se. Brazílčania majú veľa 
času a nikam sa neponá-
hľajú. Sú vraj otvorení 
a veľmi pohostinní, často 
turistom ponúknu kávu 
alebo ich pozvú na obed či 
večeru. „Cez deň v pohode, 

no večer do mesta? V žiad-
nom prípade! Je to vraj 

veľmi nebezpečné“, varoval 
nás konzul. Turistiku si tí 
naši teda veľmi neužili, no 
neodpustili si navštíviť ta-
mojšie pútnické miesto ku 
kópii Ježiša Krista, ako je 
v Rio de Janeiru. „Tu ale ľu-
dia boli hrozní, ale to je môj 
pohľad, lebo okolo sa váľali 
odpadky.“ Keďže tu prevlá-
da portugalčina, naši mladí 
hudobníci nerozumeli na 
ulici nič a anglicky rozprá-
vali iba organizátori.

Krásne brazílčanky?

 „Ženy však majú ška-
redé,“ hodnotí Andrej na 
margo našej poznámky, 
čo tak karnevalové ikony 
a brazílske krásky na sú-
ťažiach krásy. Všetko je 
to vraj zrejme o plastike, 
investíciách a šikovnosti 
chirurga. 

Erika Lamperová
Foto Andrej Baran

Keď biedu predmestia  strieda luxus pláží Mladí virtuózi
účinkovali v brazílii

Milí spoluobčania, čitatelia 
Ľupčianskych zvestí! 

Touto cestou sa vám ešte 
dodatočne chceme poďa-
kovať za účasť na podujatí 
Športové srdce 2013, kto-
ré sa konalo 27. júla v na-
šom Tenisovom centre. Bol 
to deň plný zábavy, hier 
a športu. Napriek vysokým 
horúčavám sme si všetci 
spoločne prišli na svoje, a to 
či už s rodinou a deťmi na 
disciplínach alebo s priateľ-

mi pri dobrej hudbe, jedle 
a pivku. Ďalej sa chceme 
poďakovať Obecnému úra-
du, resp. obci za zapožičanie 
lavíc, stolov a obecných pre-
dajných stánkov. V nepo-
slednom rade vďaka patrí aj 
Milke Debnárikovej a Soni 
Prandlovej, ktoré ako zdra-
votný personál počas celého 
dňa prispievali k hladkému 
a bezproblémovému priebe-
hu podujatia. 

Ďakujeme! 
Tenisové centrum

3% ročný úrok + 11,5% štátna prémia
Dovoľujem si Vám ponúknuť možnosť uzatvoriť zmluvu stavebného sporenia s 3% ročným 
úrokovým zhodnotením Vašich vkladov a získaním štátnej prémie vo výške 11,5%. Zmluvu 
môže uzatvoriť klient, ktorý v čase od 1.7.2013 do 31.8.2013 nemal aktívnu zmluvu spo-
renia a medziúveru. Pri uskutočnení ročných vkladov vo výške 700 € x 6 rokov budú Vaše 
úspory zhodnotené čiastkou 398,34 € štátna prémia /nepodlieha dani/ + 3% úroku cca 
126 €. Náklady spojené so založením zmluvy a vedením účtu za toto obdobie sú 162 €. 
celková rendita 362,34 €, čo predstavuje 8,6%!!! A čo je dôležité, úrok je garantova-
ný počas trvania zmluvy sporenia!
Mimoriadnou novinkou je úver bez záložného práva až do výšky 50000 €. Zároveň PSS 
a.s. znížila úrokové sadzby na poskytovaných úveroch.

v prípade akýchkoľvek otázok a stretnutia ma kontaktujte:
Marta Holécyová, Ľupčianska 21, S.Ľupča – na tel.č. 0917 816 681, 0904 374 635

alebo marta.holecyova@fopss.sk

Poďakovanie z Tenisového centra

Koncert v kostole

Pohľad z bytu honorárneho konzula

Predajne v garážach

Honorárny konzul MUDr. João Alixandre Neto

Pláž Boa Vilage Recife

Gravatá

Slavonic duo

Neporiadok pod pútnickým 
miestom

u

u
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Saxofónové kvarteto zo 
Slovenskej Ľupče si bez-
pochyby každý z nás spojí 
s príjemným a kvalitným 
umeleckým zážitkom, na 
ktorý môžeme byť ako 
Ľupčania právom hrdí. 
Práve Saxofónové kvarteto 
na čele s Jánom Priesolom 
dokazuje, že v našej obci 
sa rodia výborní umelci, 
ktorí svojím talentom 
a vytrvalosťou reprezen-
tujú našu obec a tešia 
naše uši už neuveriteľných 
15 rokov! Pri príležitosti 
tohto výročia nám niečo 
o Saxofónovom kvarte-
te porozprával človek, 
ktorý má toto všetko „na 
svedomí“ – Ján Priesol.

Kde sa zrodila myšlien-
ka založiť Saxofónové 
kvarteto?

K myšlienke založiť Saxo-
fónové kvarteto som nemal 
ďaleko. Otcom tejto myš-

lienky bol Radoslav Solárik, 
s ktorým som názorovo i ge-
ograficky blízko, viac-menej 
sme susedia a s jeho otcom 
sme hrávali dlhé roky popu-
lárnu hudbu. Rado mal nie-
len dobrý nápad, ale Saxo-
fónové kvarteto aj postavil. 
Žiaľ, po čase sa rozpadlo, ja 
som dobrú myšlienku  pre-
bral a k muzike som sa po 
dlhšom čase vrátil. Bola to 
pre mňa akási výzva, ktorú 
som s nadšením prijal.

Ako si spomínate na 
vaše začiatky?

Aj keď boli mládenci tvár-
ni, boli to už pri zakladaní 
kvarteta osobnosti a museli 
sme si na seba zvykať. Bola 
potrebná súhra. Nielen tó-
nov, ale aj charakterov. Je to 
tímová práca a nie je prijateľ-
né, aby niektorý z nás dlho-
dobo vyčnieval a iniciatívu 
druhých ignoroval. To viete, 
názory sa obrusovali, ale bez 
výrazných konfliktov. Aspoň 
si na ne nespomínam.

Prezraďte nám tajom-
stvo toho, ako sa vám 
podarilo tak dlho udržať 
Saxofónové kvarteto po-
hromade? 

Hudobné teleso udržať 
15 rokov! Ani sa mi nechce 
veriť. Udržať chlapcov v tvo-
rivej atmosfére a porozume-
ní, to ani nebolo také ťažké. 
Bolo tam totiž od počiatku 
to podstatné – zápal pre hra-
nie na saxofón a vzájomné 
rešpektovanie sa. Náš vzťah 
je doposiaľ nielen kolegiál-
ny, ale aj  napriek vekovému 
rozdielu priateľský.

Čo všetko sa zmenilo za 
tých 15 rokov? 

V podstate k žiadnym 
zmenám nedošlo, kmeňoví 
hráči sú tí istí. A v prípa-
de, keď niektorý z nás hrať 

nemôže, prizveme si hráča 
z bystrického konzervatória. 
Najčastejšie je to Klaudia 
Roháčová, ktorá je pre naše 
kvarteto správne zapálená.

Medzi členmi kvarteta 
a vami je relatívne veľký 
vekový rozdiel. Povedz-
te, ako ste zvládali prácu 
s mladými ľuďmi? Pocí-
tili ste vôbec niekedy ten 
rozdiel? 

Karol Potančok, Pavol 
Pondelík a Andrej Gonda boli 
v roku 1998, keď sme kvar-
teto založili, žiakmi ZUŠ. 
Práca s deťmi bola vtedy pre 
mňa profesiou, takže vcítiť 
sa do ich dušičiek, to nebo-
lo pre mňa také ťažké. A ten 
vekový rozdiel? Hádam je na 
niečo dobrý. Som v určitej 
výhode – spoločensky skú-
senejší, tak som z toho asi 
podvedome ťažil.

Čo vám kvarteto pri-
nieslo ako muzikantovi 
a človeku?

Ako muzikantovi odbor-
ný rast. Hlavne v spolupráci 
s Jozefom Bednaříkom, Ma-
ťom Uhríkom, Radoslavom 
Solárikom a Jánom Bartá-
nusom. Sú to profesionálni 
muzikanti, od ktorých som 
sa veľa priučil. A čo mi kvar-
teto prinieslo ako človeku? 
Milú skúsenosť s chlapcami, 
neskôr s mládencami, teraz 
už s mužmi. Stále sa radi 
stretávame a muzicírujeme, 
aj keď už nie pravidelne. 
„Zobudí“ nás len pozvanie 
na vystúpenie.

Aké boli vaše najväčšie 
úspechy so Saxofónovým 
kvartetom?

Úspech? Stačí potlesk, 
pozitívna reakcia počúvajú-
cich. Odpoveď je banálna, 
všedná, ale je to tak. A hlav-
ne, keď je odozva úprimná 
a presvedčivá, ako to bolo 
nedávno vo Viedni. Je bež-
né, že po odohraní skladby 
ľudia zatlieskajú, ale tu bolo 
skutočne nadmieru srdečné 
poďakovanie. Tlieskali nám 
nielen po koncerte, ale aj po 
„zbalení sa“ pri odchode, keď 
sme išli popri obecenstve už 
s kuframi v rukách do auta. 
Bol som dojatý. Vtedy si člo-
vek uvedomí, že tá práca je 
zmysluplná a stojí za to. Pri-
náša nielen nám, ale aj iným 
radosť. Samozrejme, u mu-

zikantov, ktorí sa hudbou 
živia, je to iné. Honorár je 
nevyhnutný. Potešenie z po-
tlesku je v takom prípade 
pridaná hodnota, s ktorou 
sa ľahšie pracuje.

Kde vás môžu poslu-
cháči najbližšie počuť 
a aké sú vaše plány do bu-
dúcnosti?

Poslucháči nás budú môcť 
počuť na podujatí Jazzový 
koncert, ktorý sa uskutoční 
8. novembra 2013 o 20.00 
hod. v Záhrade CNK na Ná-
mestí SNP 16 v Banskej Bys-
trici v Beniczkého pasáži. 
Týmto všetkých srdečne po-
zývame! Čo sa týka plánov 
do budúcnosti, dúfam len, že 
ešte veľa rokov budem môcť 
v kvartete hrávať a že naša 
tvorba bude tešiť posluchá-
čov tak, ako teší nás. 

Jankovi Priesolovi 
a Saxofónovému kvarte-
tu prajeme veľa úspechov 
a dúfame, že v tejto práci 
bude aj naďalej pokračo-
vať. Zároveň veríme, že 
sa stretneme aj pri oslave 
20. výročia Saxofónového 
kvarteta zo Slovenskej 
Ľupče.

(vr), foto archív (jp)

Netrvalo dlho a po ná-
vrate domov z úspešného 
zájazdu v českom meste 
Klatovy sme sa opäť pus-
tili s batohom na pleciach 
do sveta. Tentokrát sme 
zašli o niekoľko stoviek 
kilometrov ďalej a vy-
brali sme sa do krajiny, 
ktorej okrem nás učaroval 
nejeden mladý Slovák.

„Hotovo! Konečne sme 
vyrazili... Je posledný júlový 
večer a my sa plne nabalení 
krojmi a vyprážaným pro-
viantom pohýname spred 
MKS v Slovenskej Ľupči na 
dlhú a ďalekú cestu do šan-
sónmi ospevovanej krajiny 
Galského kohúta. Nebude 
to až také jednoduché, pre-
tože prekonať diaľku 1700 
km v autobusovej polohe 
„sedmo“ nám dá určite po-
riadne zabrať. My sa však 
toho nebojíme, s veselými 
pesničkami, odhodlaním 
a očakávaním príjemných 
zážitkov sa púšťame do tej-
to novej skúsenosti. Hor sa 
teda do sveta, Dratvárik!“

„les Affoauges“

Ako je už z úvodných 

riadkov zrejmé, DFS Drat-
várik sa na prelome letných 
mesiacov júl a august zú-
častnil na Medzinárodnom 
folklórnom festivale „Les 
Affoauges“ v meste Saint 
Amand-Montrond, ležia-
com v strede Francúzska, 
zhruba 40 km od mesta 
Bourges. Jeho 29. ročník 
sa konal v dňoch 2. – 4. 
augusta 2013 pod vedením 
členov francúzskej folklór-
nej skupiny Les Forestins 
a my sme sa na ňom, na-
priek prvotným obavám 
zo zvládnutia organizácie 

dvoch letných zahranič-
ných vycestovaní, nakoniec 
zúčastnili. A urobili sme 
veľmi dobre.

bohatý program

Hneď po ubytovaní 
v školskom internáte sa 
začal ten pravý a povestný 
festivalový život. Bývanie 
v spoločnej budove so 
súbormi z Francúzska, Fín-
ska, Litvy a zo Srbska nene-

chalo na seba dlho čakať 
a prakticky okamžite sme 
začali nadväzovať kama-
rátske vzťahy. Počas týchto 
troch dní sme aj napriek 
neskutočnej horúčave ab-
solvovali niekoľko pozná-
vacích výletov v spoločnosti 
našej sympatickej sprievod-
kyne Nicole – celovečernú 
animáciu pre obyvateľov 
mestečka Chambon, medzi-
národnú školu tanca a aj 
sprievod mestom, spojený 
s jarmočnou prezentá-
ciou slovenských ľudových 
výrobkov a jedál, na ktorej 
sme všetci s nemým úžasom 
sledovali, ako rýchlo ve-
dia Francúzi „zlikvidovať“ 
všetku našu nakrájanú 
domácu klobásku spolu 
s údeným oštiepkom. Na 
záver festivalu nás čakalo 
vystúpenie v galaprograme, 
ktorý sa konal v podzem-
ných priestoroch veľkej 

a nádhernej sklenenej pyra-
mídy Cité de l‘Or za neu-
tíchajúcich potleskov jej 
návštevníkov.

Zaslúžený oddych

Za tieto dni sme toho 
postíhali naozaj veľmi veľa 
a posledný deň sme po tom 
všetkom boli poriadne un-
avení. Avšak myšlienky 
leňochov sa nám veľmi 
rýchlo rozplynuli, keď nám 

naši šoféri Hajko s Kubkom 
oznámili, že nás cestou do-
mov zoberú na fantastické 
miesta, a tak sme sa ešte 
vo Švajčiarsku na chvíľu 
zastavili pri úžasných 
vodopádoch Rheinfall 
pri Schaffhausene a po-
tom sme sa už celý deň 
kúpali a „tobogánovali“ 
v priestrannom akvaparku. 
Ďakujeme, chlapci!

Splnené predsavzatie

Ako každá účasť na 
zahraničnom festivale, tak 
aj toto naše vycestovanie 
malo nesmierny význam, 
a to nielen pre nás. Nere-
prezentovali sme iba seba, 

ale musíme k tomu pridať aj 
reprezentáciu obce Sloven-
ská Ľupča a, samozrejme, 
aj reprezentáciu Slovenskej 
republiky, čo je pri plnení 
festivalového programu 
naozaj veľmi ťažká úloha. 
Myslíme však, že sme si 
túto povinnosť dokonale 
splnili a s hrdosťou v srd-
ci môžeme šíriť svetu 
aj naďalej to, kto sme, 
odkiaľ sme prišli a kam 
nespochybniteľne patríme. 
Vám všetkým, ktorí ste 
sa na našom vycestovaní 
do Francúzska podieľali, 
srdečne ďakujeme.

•	•	•
Milí priatelia, deti 

predškolského veku 
a mládež, ak ste náhodou 
zápis medzi nás do DFS 
Dratvárik nestihli, radi vás 
uvítame aj počas celého 
mesiaca september každý 
pondelok a piatok v MKS 
od 16:00 do 18:00.

Za vedenie DFS Dratvárik 
Andrej Gonda (Agi)

Foto autor

ŽIvOT A KulTÚRA ŽIvOT A KulTÚRA

DFS Dratvárik na potulkách svetom
Úprimné potlesky pre malých aj veľkých Saxofonisti zo Slovenskej Ľupče oslavujú

Poďakovanie
Vážená redakcia,
prostredníctvom Ľupčianskych zvestí by som sa chcel 
srdečne poďakovať hudobnému zoskupeniu „Saxofó-
nové kvarteto“ zo Slovenskej Ľupče, a to menovite jej 
členom Klaudii Roháčovej, Jánovi Priesolovi, Karolovi 
Potančokovi a Pavlovi Pondelíkovi. Títo mladí muzi-
kanti prijali moje pozvanie zahrať si v mojom terajšom 
pracovnom pôsobisku Dorfgemeinschaft v Breitenfur-
te pri Viedni. Pracujem v antroposofickom zariadení 
pre telesne a duševne postihnutých klientov. Kvarteto 
prijalo moju výzvu zahrať si bez nároku na odmenu na 
„Letnej slávnosti“, ktorá sa konala 13. 7. 2013 v are-
áli spomínaného zariadenia. Kvarteto odohralo dve 
hodiny živej hudby, ktorá bola veľmi príjemným obo-
hatením našej „Letnej slávnosti“. Členom zoskupenia 
sa už počas predstavenia prišli poďakovať zástupcovia 
vedenia, za ktorých spomeniem predsedu zariadenia 
Michaela Mullana. Muzikanti sa prezentovali na veľmi 
vysokej umeleckej úrovni skladbami hlavne z oblasti 
swingu, ale neobišli ani iné hudobné žánre. Bolo pre 
mňa veľmi príjemné odpovedať aj po niekoľkých dňoch 
na zvedavé otázky mojich kolegov, ktorí boli kvarte-
tom a jeho umeleckým nábojom príjemne prekvapení. 
Pre ilustráciu prikladám jednu fotografiu, ktorej auto-
rom je nemecký výtvarník Philipp Heckmann, ktorý 
bol kvartetom nadšený a už počas slávnosti sa veľmi 
živo zaujímal o kvarteto a jeho členov.

   Ďakujem. 
   Branislav Mrva

Pozvánka
Jazzový koncert 

„SOFT JAZZ 
SOCIETY“

Program: 

20:00 – 20:30 Saxo-
fónové kvarteto zo 
Slovenskej Ľupče
Ján Priesol – barsax
Pavol Pondelík – tenorsax
Andrej Gonda – altsax
Klaudia Roháčová – altsax

20:30 – 22:00 SOFT 
JAZZ SOCIETY
Patrícia Páleníčková – 
gitara, spev 
Vlado Vizár – trombón 
Pavol Pondelík – tenor, 
soprán sax, klarinet
Martin Javorčík – fagot
Andrej Šebo – kontrabas
Jíří Machala – bicieFoto Philipp Heckmann
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Naši jubilanti

Opustili nás

V júli a auguste sa významných jubileí dožili:

 70 rokov Ľubomír Belička
 75 rokov Anna Debnárová, Vladislav Holécy,
  Petronela Palatíková, Jozef Pivarči
 80 rokov Blažena Bruchániková
 90 rokov Želmíra Korónyová, Anna Petrášová

Privítali sme do života
V júli a auguste sme privítali do života:

Michal Drbiak
Adam Michal Baer

Šimon Babeľa

V mesiacoch júl-august nás opustili: 

Peter Brucháč, vo veku 69 rokov
Oľga Belková, vo veku 46 rokov

Mária Chriašteľová, vo veku 80 rokov
Anna Patrášová, vo veku 79 rokov

Odišiel si tíško, ako odchádza deň 
a v našich srdciach ostáva spomienka len.
A lásku v našich srdciach nezničil čas...
Dňa 18. septembra 2013 uplynulo 5 rokov 
od úmrtia môjho manžela, otca, starého 
otca a príbuzného Viliama Foťku. 

S láskou spomína manželka s rodinou.

Najväčšou hodnotou je láska. Dobrý človek ne-
zomiera v srdciach tých, ktorí ho milovali. 
Dňa 12.09.2013 si pripomíname 20. výro-
čie smrti našej drahej a milovanej mamičky 
a babičky Eleny Chovanovej. 
S láskou a úctou na ňu spomínajú a za tichú 

modlitbu ďakujú deti s rodinami a sestra s rodinou.

Poďakovanie
Všetkým blízkym, priate-
ľom, kolegom a známym 
za účasť na rozlúčke s mi-
lovaným manželom, dra-
hým otcom a starým otcom  
Petrom Brucháčom, 
ako aj za kvetinové dary ďa-
kuje manželka Jarka a dcéry 
Jarka a Katka s rodinami.

Čas plynie ako tichej rieky prúd,  
kto Ťa mal rád, nedokáže zabudnúť.
Dňa 2. 10. 2013 uplynie 10 
rokov, čo nás navždy opustila 
moja manželka, naša mama, 
stará mama a príbuzná 
Ľudmila Potančoková. 
Ktorí ste ju poznali, venujte 
jej tichú spomienku.
S úctou spomína manžel 
Emil, synovia Emil a Igor 
s rodinami.

(Pokračovanie)

Nový kráľ Matej Korvín 
tiež navštevoval Ľupčian-
sky hrad a podľa povestí 
rád sedával pod veľkou 
lipou, ktorá stojí na hrad-
nom nádvorí dodnes. Jej 
vek sa odhaduje na vyše 
700 rokov. vysoká je 25 
metrov a obvod pňa má 
7,5 m. Údajne bola vysa-
dená po dokončení hĺbenia 
hradnej studne roku 1271. 
chránená je od roku 1969. 

Lipa prežila zemetra-
senie v roku 1443, ktoré 
veľmi poškodilo hrad, ne-
ublížil jej ani požiar v roku 
1860. Tiež bola niekoľko-
krát zasiahnutá bleskom, 
najviac utrpela pri zásahu 
v roku 1925, keď jej blesk 
odčesol najvyššie nosné 
konáre. Postupne vznikla 
v kmeni veľká dutina, kto-

rá bola neskôr ošetrená 
a zakonzervovaná. Po Ma-
tejovej smrti jeho manžel-
ka Beatrice darovala hrad 
Urbanovi Dócimu a jeho 
bratom. 

Nápis neďaleko studne

Boli to spupní, nemilo-
srdní a výbojní zemepáni. 
Zdierali poddaných, vy-
plienili opátstvo v Hron-
skom Beňadiku. Napadli 
mesto Brezno, podpálili ho 
a vydrancovali, preto boli 
predvolaní pred krajinský 
súdny snem. Dóciovci sa 
však nechceli podriadiť 
súdnemu rozhodnutiu. Na-
pokon kráľovná Mária dala 
príkaz kapitánovi Zvolen-
ského hradu, aby so svojou 
vojenskou posádkou zaujal 
a obsadil Ľupčiansky hrad. 
Na pamiatku tohto činu 
vytesali na portál vtedaj-

šej vstupnej brány nápis 
„REGINA MARIAE“ a rok 
„1531“. Tento portál s ná-
pisom sa dodnes nachádza 
v podzemí hradu neďaleko 
hradnej studne, kadiaľ sa 
v tých časoch vchádzalo na 
horné nádvorie.

hrad za pôžičku 

Dóciovci žiadali od krá-
ľovskej komory odškod-
nenie za stratu majetku. 
Kráľovská pokladnica však 
zívala prázdnotou. V núdzi 
si kráľ Maximilián pomo-
hol tak, že za pôžičku vyše 
30 000 zlatých dal Ľup-
čiansky hrad bohatému 
banskému podnikateľovi 
z Banskej Štiavnice Pavlo-
vi Rubigallovi. Rubigall dal 
celý hrad opraviť a rozšíriť. 
Predovšetkým dal postaviť 
mohutnú štvorcovú baštu, 
v ktorej umiestnil rytier-

sku sieň. Vchod do nej dal 
vyzdobiť kamenným por-
tálom s vytesaným ume-
leckým ornamentom a ná-
pisom, na ktorom je jeho 
meno a rok 1573. Prav-
depodobne dal vykopať aj 
tajnú podzemnú chodbu, 
vedúcu z hradnej studne 
do murovanej pivnice pod 
hradom. 

Sebechlebskí hudci

Po Rubigallovej smrti 
ostala jeho vdova bývať 
na Ľupčianskom hrade aj 
s dcérami Amáliou a Apoló-
niou. Apolónia sa vydala za 
Vavrinca Dóciho, dostala sa 
do tureckého zajatia, od-
vliekli ju do Istanbulu, od-
kiaľ sa ju podarilo vykúpiť 
až po troch rokoch. Podľa 
povesti ju zachránili traja 
Sebechlebčania, preobleče-
ní za dervišov.

Hrdinka Sebechlebských 
hudcov teda vyrástla na 
Ľupčianskom hrade a po-
chovaná je v Kostole Naj-
svätejšej Trojice. (Pokračo-
vanie nabudúce)

Spracovala Eva Horská
Foto int

hoci hrad Ľupča už dlhé 
stáročia pyšne hľadí na 
mestečko rovnakého mena 
a za toto obdobie vystrie-
dal desiatky majiteľov, vari 
nikdy vo svojich dejinách 
nezažil toľko intríg, ľstí, 
ba aj vrážd a iných činov 
a prečinov ako po roku 
1620, teda po smrti Gaš-
para Tríbela. Trvalo to ce-
lých 50 rokov, čo sa musel 
spolu so starou hradnou 
lipou pozerať na chamti-
vosť rodiny Séčiovcov, ale 
aj na neprávosti, páchané 
na obyvateľoch Ľupče. 

Všetko to začalo Jurajom 
Séčim, ktorý hrad kúpil po-
divným spôsobom od Trí-
belových dedičov, po jeho 
smrti to pokračovalo jeho 
manželkou Máriou, rode-
nou Homonnayovou, a po 
jej smrti sa všetko zavŕšilo 
ich tromi dcérami ‒ Katarí-
nou, Evou a najstaršou Má-
riou. No a práve o najstar-
šej ich dcére Márii hovorí aj 
dnešná povesť.

Muránska Venuša, ako 
Máriu Séčiovú podľa krá-
sy a hradu Muráň, odkiaľ 

pochádzala, všetci volali, 
nielen bohatá a chamtivá, 
ale aj smelá a vynaliezavá 
bola, no a najznámejšou 
ju robilo to, že nikdy seba-
dôveru nestrácala. Mária 
sa hesla – kam vietor, tam 
plášť ‒ vytrvalo držala, 
keď raz neochvejnou pod-
porovateľkou kráľa bola, 
a inokedy zas oddanosťou 
v spoločnosti s jeho ne-
priateľom hýrila. No a tak 
tomu aj v čase, keď sa jej 
podarilo získať Ľupčiansky 
hrad, bolo. To sa už po tre-
tíkrát očepčila, keď, verte 
– neverte, za nikoho iného 
ako za samotného palatína 
Uhorska Františka Veše-
léniho sa vydala.

Nádrž vydumala

Keď Mária na Ľupčian-
sky hrad prišla, veci do 
tých čias nevídané sa tam 
diať začali a svoju vynalie-
zavosť v plnej sile ukázala. 
Len čo zistila, že v hradnej 
studni ledva žabe po pu-
pok vody bolo, vodovod zo 
žriedla povyše hradu zho-
toviť dala, a to tak, že pod-

daní obrovským vrtákom 
z kmeňov stromov drevené 
rúry vyrobili. Potom zas, 
aby lenivé a tučné panstvo 
sa na poschodie hradného 
paláca po strmých scho-
doch teperiť nemuselo, vý-
ťah vymyslela, kde krútiac 
veľkým kolesom poddaní 
a väzni plošinu dvíhali. 
A keďže jej vynaliezavosť 
hraníc nemala, ďalšie 
a ďalšie veci vymyslela. 
I stalo sa, že keď sa raz 
Mária z hradu do Bystrice 
na hintove viezla, poniže 
Ľupče jej nad hradskou 
hlboká dolinka s potôči-
kom do vynaliezavých očí 
udrela. Tu veru dá hrádzu 
postaviť a vo vzniknutej 
nádrži bude ryby chovať. 
No a možnože nádrž aj iný 
osoh prinesie, to však ne-
prezradí a zatiaľ si to len 
pre seba nechá. A tak sa 
aj stalo, už na druhý deň 
poddaných z okolitých de-
diniek do dolinky nahnala 
a do stavby hrádze sa pus-
tila. A hoci hrádza každým 
dňom rástla a rástla, celý 
rok trvalo, pokiaľ celkom 
hotová bola. 

Turkov zaplavila

V čase, keď Mária Séčio-
vá hrádzu v dolinke poniže 
Ľupče stavať dala, okolitým 
svetom zlá zvesť sa šírila. 
Nenásytní Turci opäť chúť-
ky na mestečká a dedinky 
Horného Uhorska dostali, 
ba už aj Dunaj prekročili. 
I nahnevali sa Ľupčania na 
hradnú paniu, že sa napriek 
zlej zvesti iba hrádzou za-
podieva a na ochranu hra-
du a mestečka nepomyslí. 
Veď z toľkej matérie, čo sa 
na hrádzu minulo, mohli 
radšej skraja Ľupče mocné 
hradby postaviť. No a keď 
turecké vojsko už blízko 
bolo, išli sa nahnevaní 
a vyľakaní Ľupčania Márii 
opýtať, ako mieni ich bez-
pečnosť zaistiť. Hradná 
pani sa však Ľupčanom len 
zaškerila a žiadnou odpo-
veďou ich neuspokojila.

Keď v novej nádrži pre-
hradenej dolinky už toľko 
vody bolo, že povyše le-
žiaci Priechod zaplavovať 
začalo, turecké vojsko 
akurát pred Ľupču prišlo 
a na lúkach pod hrádzou 

sa utáborilo. Nuž a to bol 
práve čas, aby Séčiovej ta-
jomstvo o osohu hrádze 
na svetlo sveta vyšlo. Pod 
rúškom noci, keď usalaše-
ní Turci spali, dala hrádzu 
pušným prachom odstre-
liť. Obrovský príboj vody 
nepriateľa aj s celým tá-
borom do Hrona zmietol 
a odtiaľ nenásytníkov až 
do Dunaja odplavilo. Od 
tých čias Ľupča pokoj mala 
a Turci sa jej na hony vy-
hýbali.

• • •
Veru veľa rokov ubehlo 

od čias, keď na Ľupčian-
skom hrade a v jeho okolí 
Séčiovci bačovali a na uda-
losti tej doby sa už dávno 
zabudlo. Všetko tu napísa-
né je však pravda pravdúca, 
lebo odvtedy sa dolinka, čo 
Ľupčanov pred Turkami is-
tila, nijako inak ako Isteb-
ník nazýva. No a samotné 
miesto, kde Turci táborili 
a odkiaľ ich obrovský prí-
boj vody do Hrona zmie-
tol? Pravdaže, to sa Príboj 
volá a nikdy inak ani volať 
nebude.

Ján Balkovic

Ľupčiansky hrad

Povesť o vynaliezavej Márii

Krásna Apolka Dóciová, ktorú 
v známom filme Sebechlebskí 
hudci stvárňovala Kveta Straža-
nová, vyrástla na Ľupčianskom 
hrade a pochovaná je u nás 

v Kostole Najsvätejšej Trojice.

Základom úrodnosti je 
hnojenie organickými 
hnojivami. bez organických 
hnojív by priemyselné 
hnojivá mali len malý 
efekt, pretože organické 
hnojivá vytvárajú v pôde 
humus, bez ktorého je 
pôda chudobná. Takáto 
pôda neviaže na seba 
ani vlahu, ani živiny. 

Je dôležité vedieť, ako 
správne hnojiť, kedy 
a v akom pomere kombi-
novať organické hnojivá 
s priemyselnými, aby to 
rastlinám vyhovovalo. Zá-
kladom živín je dusík, ky-
selina fosforečná a draslík. 
Majú byť v pôde vo vzá-
jomnom pomere. Draselné 
hnojivá na jeseň používame 
tie, ktoré obsahujú vyššie 
% chlóru (draselná soľ). 

Polievame aj kompost

Kompost zakladáme 
v záhrade na zatienenom 
mieste. Vykopeme jamu ši-
rokú 1,5 m, hlbokú 60 až 80 
cm, dlhú aspoň 2 m. V tejto 
jame si kompost udržiava 
svoju vlahu. Kompost ne-
smie byť nikdy suchý, preto 
ho občas musíme zalievať 
vodou a zakrývať čiernou 
fóliou, aby nedochádzalo 

k vyparovaniu. Vitahum 
sa môže používať v každej 
ročnej dobe. Živiny vo vita-
hume sú viazané humusom, 
čo je pre rastliny prístup-
nejšie ako maštaľný hnoj. 
Hnojivý účinok vitahumu 
v pôde trvá 3 až 4 roky. 

Orechy sušíme

V tretej dekáde septem-
bra nám ostávajú na stro-
moch slivky a jesenné jabl-
ká, hrušky a vlašské orechy. 
Po zbere ovocia ich musíme 
roztriediť a uskladniť. Ore-
chy musíme najprv vysušiť, 
potom ich dáme do vzduš-
ného vreca a vrece zave-
síme na vzdušné miesto. 
Dbáme, aby sa nedostali 
k orechom myši. Po zbere 
ovocia zimných odrôd začí-
name okopávať okolo stro-
mov. Čím je koruna stromu 
väčšia, tým väčšiu okopáv-
ku robíme pod stromom. 
Zároveň môžeme hnojiť 
dobre vyzretým hnojom 
alebo kompostom. 

Konský hnoj je lepší

Koncom septembra vy-
sadzujeme vinič. Jamu ko-
peme väčšiu, do nej na spo-
dok dávame dobre vyzretý 
hnoj, najlepšie konský, kto-

rý má lepšiu výhrevnosť. 
Môžeme použiť aj kompost. 
Pred vysadením viniča 
upravíme rezom poškode-
né korene. Sadenice viniča 
sadíme šikmo, dva púčiky 
majú ostať nad úrovňou 
pôdy. Sadenice v jamách 
zasypeme humusovitou 
pôdou. Vzdialenosť sadeníc 
od seba je 1 m. Keď vinič 
sadíme pri múre, jamu ko-
peme od múra 0,5 m a vr-
chol sadenice má smerovať 

k múru. Pri viniči na jeseň 
nahádžeme na korene ze-
minu asi do výšky 20 ‒ 25 
cm. Najlepšie je nahádzať 
kompost, ktorý na jar roz-
hrnieme. To je najlepšie 
hnojenie viniča na koreň.

Štetec s liehom

Na konci septembra je 
dobre urobiť opatrenia 
proti vlnačke krvavej. Po 
odpade lístia z ovocných 

stromov dobre vidieť bie-
le vatové chumáče. Tieto 
odstraňujeme tak, že do 
liehu namáčame štetec, 
natierame ich, a tým ich 
likvidujeme. Obraté ovocie 
nikdy nedávame na kopu, 
mohlo by sa zapariť, čo by 
narušilo fyziologické po-
chody dozrievania plodov 
‒ v sklade by začali vädnúť 
a hniť. Ovocie na zimné 
skladovanie nikdy neskla-
dujeme spolu so zeleninou, 
zemiakmi, či s farbami 
a pohonnými látkami, pre-
tože by napáchlo. 

holomrazy vyťahujú 
korienky

Skontrolujeme kolíky pri 
stromkoch a úväzky. Ak sú 
spráchnivené, vymeníme 
ich. Túto prácu treba ro-
biť práve pred zimou, keď 
stromky ohrozuje vietor. 
Silné holomrazy vyťahujú 
rastlinám korienky. Ľahko 
zamrznú korienky jahôd, 
preto jahody hnojíme kom-
postom pred zimou. Ne-
zabudnime natrieť kmene 
stromov vápnom, do kto-
rého primiešame kravské 
lajno. Náter lepšie drží na 
kmeni stromu. 

Spracoval M. Mazúch 
Foto int

Pripravme sa pomaly na zimu

Na konci septembra je dobre urobiť opatrenia proti vlnačke krvavej.
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Od lásky po hrôzu – 
skutočný príbeh americkej 
rodiny v hitlerovom berlíne. 
erik larson si pri čítaní 
denníkov amerického veľvy-
slanca Dodda, ktorý pôsobil 
v Nemecku v rokoch 1934 
až 1936, uvedomil, aké 
vzácne svedectvo 
drží v rukách. 
A vtedy sa zrodil 
jeho plán podať 
v Pavilóne šeliem 
objektívny obraz 
pomalého 
zrodu druhej 
svetovej 
vojny.

Román cez veľvyslanco-
vu rodinu, ktorá prišla do 
Berlína v roku 1933, čita-
teľovi sprostredkuje ohro-
mujúce očité svedectvo 
vtedajších udalostí a odha-
ľuje prekvapivé zákulisie 
spletitej etapy dejín. Je 
prestúpený napätou atmo-
sférou tých čias s nezabud-
nuteľne vykreslenými po-
stavami bizarného Göringa 
a nečakane okúzľujúceho 
– hoci veľmi nebezpečného 
– Goebbelsa. Obdivuhodné 
a nesmierne pútavé dielo 
rozpráva aj o tom, prečo 
svet nespoznal, akú vážnu 
hrozbu Hitler predstavuje, 
až kým Berlín a celú Eu-
rópu nezachvátila hrôza 
a krviprelievanie. Ro-

mán pripomína elegantný 
thriller plný krvilačných 
monštier, ktorých šarm 
je v skutočnosti ubíjajúci, 
lebo ich činy sú odstrašu-
júcim príkladom v histórii. 
Hoci vieme, ako to všetko 
skončí, knihu čítame s ne-
obyčajným pôžitkom.

Spracovala (ad)
Foto int 

Posledný prázdninový 
víkend v Slovenskej Ľupči 
patril najmä motoristom, 
ktorí si počas Medzi-
národného zrazu Jeep 
wrangler pod hradom 
2013 mohli prísť na svoje. 
Obyvateľom a návštevní-
kom obce počas soboty 
predviedli svoje jazdecké 
umenie majitelia silných 
strojov zn. Jeep wrangler. 

Jazdci v rámci exhibič-
ných jázd, situovaných pria-
mo na námestí, predviedli 
divákom autá, ktorých 
históriu tvoria viac ako 70-
ročné skúsenosti, vpísané 
do potrieb človeka, drsnosti 
prírody a legendárnych te-

rénnych schopností. „Rozde-
lili sme podujatie na tri dni 
a práve sobotu, ktorou ich 
sprevádzal Ľubo Bakaljar, 
sme venovali obyvateľom 
obce, ktorí mali počas exhi-
bície voľný vstup. Mohli tak 
sledovať zručnosti jazdcov 
a hodnotiť za odmenu toho 
najlepšieho z nich,“ hovorí 
jeden z organizátorov Juraj 
Holéci, šéf Jeep Wrangler 
klub Slovakia, ktorý pod-
ujatie spoluorganizoval. 
Tohtoročný zraz v Sloven-
skej Ľupči sa stal aj prvým 

medzinárodným podujatím 
svojho druhu, ktoré sa ko-
nalo na slovenskej motoris-

tickej scéne pre majiteľov 
vozidiel americkej značky 
Wrangler, Willys a CJ. 

Recesiou k dobrej nálade

Opäť nechýbala ledva 
14-ročná Zuzka Chadimo-
vá z Čierneho (okr. Čadca), 
ktorá si na minuloročnom 
podujatí získala srdcia pub-
lika. Aj tentoraz zvládala 
ťažké nástrahy exhibičnej 
trate výborne. Spestrením 
boli aj historické vozy zn. 
Willys. Terénnu časť „ča-
sovky“ s názvom Chyť si 
svojho templára účastníci 
zrazu zvládali so širokým 
úsmevom. Nečudo, pripra-
vili ju a aj popretkávali ne-
tradičnými disciplínami tí 
„najodbornejší na recesiu“ 

– členovia a nadšenci Stra-
ny umierneného politic-
kého hyenizmu. Preniesť 
vajce na polievkovej lyžici 
v neprehľadnom teréne 

či stretnúť na ceste med-
veďa na „šezlóne“ pred 
LCD obrazovkou vyčarilo 

úsmev na tvári každému. 
„Popoludní sme na oplát-
ku takto pobavili jazdcov 

my – organizátori, aby sme 
sa odvďačili za ich ochotu 
účinkovať pred divákmi,“ 
dodal Juraj Holéci. Rece-
sia, zábava a dobrá nálada, 

ku ktorej prispeli aj niek-
torí tunajší hasiči, bola, sa-
mozrejme, súčasťou podu-
jatia, a tak ocenení jazdci 
si okrem vynikajúceho re-
laxu a darčekov, ako inak, 
odniesli domov víťazné 
„poháre“ – skutočné valce 
z motorov. 

• • •
Netradičný zraz v Slo-

venskej Ľupči bol súčasťou 

tohtoročného medzinárod-
ného kalendára podujatí 
vozidiel amerických zna-
čiek a ocitol sa oficiálne 
medzi podujatiami organi-
zovanými v Detroite, New 
Jersey či Ohiu. Organizáto-
ri z celého srdca ďakujú za 
ochotu všetkým, ktorí ne-
zištne priložili ruku k spo-
ločnému dielu a pomohli 
im tak spropagovať Sloven-
skú Ľupču, ako aj srdečnosť 
ľudí v nej. 

(ela)
Foto (db, mv, mp)

ZAuJíMAvOSTI ZAuJíMAvOSTI

Kto to 
povedal?

„Priatelia sú ako 
hviezdy, nie vždy ich 
vidíme, ale vždy vie-
me, že tam sú.“

a)   edward  
Williams 
Morley

 
b)  Marcus 

Tullius 
cicero

c)  Albert 
einstein

Správnu odpoveď nájdete 
na strane 15.

výroky slávnych

Správne odpovede na 
našu súťaž poslali súro-
denci Adamko a Janko 
Mikloš zo Záhradnej 
ulice v Slovenskej Ľup-
či, ktorí vymenovali nie-
koľko včelích produktov 
– med, včelí vosk, medovi-
na a liečivá. Postavy, ktoré 
v rozprávke účinkovali, 
boli včielka Maja, trúdik 

Vilko, lúčny koník Flip, 
dážďovka Max, myšiak 
Alexander Veľký a ďalšie 
zvieratká.

Za svoju snahu a správ-
ne odpovede preto zís-
kavajú plyšovú včielku 
Maju a trúda Vilka. Od-
menu si môžu prevziať 
na Obecnom úrade 
u Ivony Dobišovej. (id)

Súťažte s nami

September

historický 
kalendár

4. 9. 1915 ‒ zomrel 
v Slovenskej Ľupči An-
drej ŠUSTEK (nar. 28. 10. 
1840). Umelecký zámoč-
ník, publicista, člen ľup-
čianskeho magistrátu.

7. 9. 1878 ‒ zomrel v Po-
nikách Gabriel BALKOVIČ 
(nar. 23. 3. 1827). Učiteľ 
a notár.

8. 9. 1783 ‒ narodil sa Sa-
muel REUSS. Evanjelický 
kňaz, zberateľ slovenských 
národných povestí a roz-
právok, zakladateľ Sloven-
skej knižnice v Revúcej.

19. 9. 1899 ‒ narodil sa 
Ing. arch. Emil BELLUŠ, 
DrCS. Vysokoškolský peda-
góg, architekt, akademik, 
národný umelec.

23. 9. 1882 ‒ na zasadnutí 
zastupiteľského zboru bolo 
oznámené, že železničná 
stanica bude v Slovenskej 
Ľupči postavená, len ak 
obec prispeje na jej vybu-
dovanie. Zastupiteľský 
zbor sa uzniesol, že pomoc 
poskytne a 23. 6. 1883 svo-
ju pomoc skonkretizoval.

23. 9. 1922 ‒ narodil sa 
Roman KALISKÝ. Slo-
venský prozaik, dramatik 
a publicista.

28. 9. 1928 ‒ pri príleži-
tosti otvorenia Sokolovne 
sa hralo divadelné predsta-
venie Zlatý kočiar od Kve-
toslava F. Urbanoviča.

Spracoval: Ján Kováčik, foto int.

Začiatok 
aj koniec 
ohlási nám 
zvonec
 
Cez prázdniny dobre bolo, 
každý deň sa dlho spalo. 
Bohužiaľ, je tomu koniec,
už nás víta školský zvonec!

Zvonec zvoní, škola volá,
radujme sa, deti, hurááá,
pre väčšinu však bedááá!

Sadáme si do lavíc,
plných nových učebníc.

Pero, papier, ceruzka ... 
nezmestí sa do vrecka.
Treba na to školský ruksak 
a či radšej školskú tašku?
Rozhodnutie je to ťažké, 
prikláňam sa k školskej 
taške.

Kráčame si po ulici 
s plnou taškou na pleci.
Máme my tam samé 
„prepotrebné“ školské veci.

Trieda nás už volá, víta.
„Ako bolo?“ sa nás pýta.

Už len dúfať, že ten zvonec
ohlási nám v júni koniec!

N. Bartošová, A. Horváthová, 
A. Oravcová, zo 7. B triedy 

Každý si istotne naj-
mä v krízových situáciách 
uvedomuje, akí sme všetci 
rozdielni. Preto je v živote 
dôležité byť tolerantný voči 
ostatným. Tam, kde chýba 
tolerancia, vznikajú voj-
ny, hádky a nedorozume-
nia. Tolerovať neznamená 
len „kašlať na to” a vnútri 
seba aj tak cítiť zášť a po-
hŕdavosť. Tolerovať nezna-
mená držať jazyk za zubami 
a nevynadať niekomu len 
preto, že si „zahryzneme do 
jazyka”. Tolerovať zname-
ná skutočne a úprimne mať 
rád ľudí aj napriek tomu, že 
sú iní, ako sme my. Vďaka 
tolerancii nevznikajú nezmy-
selné konflikty a dokážeme 
vychádzať aj s úplne odlišný-
mi ľuďmi. Určite sa v duchu 
opýtate sami seba: „Ako sa 

mám naučiť byť viac to-
lerantný voči ostatným? 
A dokážem to vôbec? Väč-
šina ľudí na svete predsa 
tolerantných nie je.” Často 
robíme veci len preto, že sa 
to od nás očakáva, lebo sa to 
patrí. Málokto z nás dokáže 
byť slobodný. Buď sme faloš-
ní k svojmu okoliu, a tým aj 
k sebe alebo jednoducho neto-
lerantní aj navonok. Slávny 
americký prezident Abra-
ham Lincoln raz povedal 
o  istom  človeku: „Ak by 
som vyrastal v rovnakom 
prostredí, mal rovnakých 
rodičov, mal rovnaké zá-
žitky, ak by som žil v rov-
nakom prostredí a ak by 
som žil presne ten istý ži-
vot, čo on, správal by som 
sa presne tak isto, ako sa 
správa on. Prečo by som 

ho mal zato nenávidieť?” 
Každý z nás je pod vplyvom 
toho, v akom prostredí žije, 
s kým sa stýka a v akom 
prostredí vyrastal. Ak by 
sme žili presne tak ako 
človek, ktorého máme 
problém tolerovať, žili by 
sme možno rovnako ako 
on, a teda aj boli ako on. 
Nemajme mu preto za zlé, 
že je taký, aký je, nech je 
to ktokoľvek. Skúsme byť 
viac empatickými a vžiť sa 
do situácie onoho človeka, 
snažme sa pochopiť jeho 
dôvody a spôsoby správa-
nia sa! Zvýšme takto svoju 
mieru tolerancie a život 
budeme mať krajší a bez 
zbytočných stresov a ne-
príjemností.

Podľa int. spracovala (id)

Tolerancia 
alebo múdrosť života?

wrangleristi bavili Ľupčanov

Obecná knižnica ponúka

Pranostiky
September

Na svätého Václava býva 
blata záplava.

Po Michalovi tráva, čo 
bys´ ju kliešťami ťahal, 
nepôjde von.

Erik Larson: v pavilóne šeliem
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prinášame Správy z obce, zaujímavé informácie, pútavé čítanie, oSobnoSti obce, životné príbehy, rady...

Festival patrí od roku 
1993 medzi významné 
festivaly v ČR a je spojený 
s Klatovskou púťou. Orga-
nizuje sa na počesť osláv 
ľudového tanca a hudby, ale 
aj ľudového umenia a re-
meselnej výroby. Každý rok 
sa na festivale zúčastňujú 
detské i dospelé folklórne 
súbory a nebolo to inak ani 
tento rok, kde medzi sú-
bormi z Číny, Ruska, Chor-
vátska, Gruzínska, Českej 
republiky a i. Slovenskú re-
publiku reprezentoval náš 
súbor. Okrem vystúpení na 
hlavnom námestí v Klato-
vách deti vystupovali aj na 
menších pódiách či priamo 
v organizáciách. Na záver 
festivalu účinkujúci vytvo-
rili spoločný sprievod mes-
tom. Vďaka pomoci orga-
nizátorov sme navštívili aj 
slávne klatovské katakom-
by a videli sme múmie, tak-

tiež barokovú lekáreň a iné 
zaujímavosti tohto krás-
neho mesta. Nielen vďaka 
úžasnému programu, ale aj 
dobrej organizácii a neza-
budnuteľnému srdečnému 
potlesku divákov bol tento 
zájazd pre nás jedným ob-
rovským zážitkom. Ďaku-
jeme všetkým, ktorí nám 
akýmkoľvek spôsobom 
pomohli pri jeho zdarnom 
uskutočnení.

Jana Krížová
Foto archív DFS

letné prázdniny sme na 
evanjelickej fare v Sloven-
skej Ľupči privítali 5-dňo-
vým táborom. Pre niektoré 
deti to bolo po prvýkrát 
bez rodičov, iné si opäť 
rady zopakovali každoroč-
ný pobyt. všetko potrebné 
bolo pripravené a letné 
dobrodružstvo sa začalo.

„Brušká musia byť plné, 
aby bolo sily na zážitky 
nadostač!“ A tak začiatok 
dňa patril najmä výdatným 
raňajkám. Obetavo ich pri-
pravila Jarmila Szarowská 
priamo v priestoroch fary. 
Chutný obed zas navarili 
kuchárky v Tríbeli a o ve-
čeru sa starali maminky, 
staré mamky a sestry pres-
byterky.

Jozef, kúpalisko a šport

Po raňajkách si deti vypo-
čuli biblický príbeh o Joze-
fovi a jeho bratoch, modlili 
sa a spievali obľúbené pies-
ne. Voľný čas pred obedom 
trávili pri športových dis-
ciplínach. Očaril ich vodný 
volejbal, avšak neodolali ani 
futbalu a rovnako ani vybí-
janej. Popoludní sa deti vy-
chystali na turistiku. Vďaka 
nej spoznávali krásu okoli-
tých kopcov a trasa z Ľubie-
tovej do Slovenskej Ľupče 
bola v nádhernom počasí 
naozaj úžasná. Odmenou, 
samozrejme, bolo kúpalisko 
v Podbrezovej. Večer patril 
hrám na fare alebo športo-
vaniu v priestoroch základ-
nej školy. 

Noc, hrad a biela pani

Poslednú noc pred odcho-
dom domov sme si pre deti 
pripravili nočný výlet na tu-
najší Hrad Ľupča. Aby si deti 
otestovali svoju odvahu, 
nemohli používať lampáše 
ani baterky. Po príchode na 
hrad deti uvideli bielu po-
stavu, pohybujúcu sa medzi 
stromami, a veru nejeden 
z nich sa naľakal. Keď však 
mátohu chytili, spoznali 
v nej otca a významného 
športovca Ivana Bátoryho. 

Obec, bbSK a suma

Vďaka úsiliu pána farára 
Jána Jakuša a úspešným 
projektom ani celková suma 
40 EUR za tábor nebola vy-
soká. Čosi prispela obec Slo-
venská Ľupča, niečo Ban-
skobystrický samosprávny 
kraj. Aj vďaka tomu deti 
odchádzali domov plné zá-
žitkov s novými kamarátmi. 
Na tvárach im žiarili spokoj-
né úsmevy a, samozrejme, 
aj neskrývaná nedočkavosť, 
kedy už vyrozprávajú rodi-
čom svoje dojmy.

Lucia Grofčíková, foto autor

MlADé TAleNTy

Správna odpoveď zo strany 12 je...    a) edward williams Morley

Tohtoročné prázdniny boli 
naozaj bohaté na slneč-
né lúče, že viacerí z nás 
túžili po ochladení sa pri 
vode, takže ich strávili 
pri mori. Tak to bolo aj 
s nami doma. Rodičia 
sa rozhodli, že pôjdeme 
k moru do chorvátska. 

Na pláži som prežila 
okrem príjemných chvíľ 
aj chvíle napätia: Ležím si 
na deke, po chvíľke som 
sa rozhodla zaplávať si, 
ochladiť sa v mori. Plá-
vam si, plávam a vtom 
počujem srdcervúci krik. 
Slovám som nerozumela. 

Otáčam sa za hlasom a vi-
dím topiaceho sa chlapca. 
Hoci nie som super plavec 
‒ mojou istotou bolo ko-
leso ‒ spontánne som sa 
vrhla smerom ku chlapco-
vi a bez akéhokoľvek roz-
mýšľania som mu koleso 
hodila. Hneď si ho zobral 

a k brehu doplával pomo-
cou neho. Horšie to bolo 
so mnou. Ostala som bez 
istoty ‒ kolesa, v zúfalstve 
som začala kričať o pomoc 
ja. Pomohla mi sesternica, 
doplávala ku mne s nafu-
kovačkou a vrátili sme sa 
na breh. Tam ma čakal ešte 

stále zadychčaný chlapec 
so svojimi vystrašenými 
rodičmi. Poďakovaniu ne-
bolo konca-kraja. Podávali 
sme si ruky, objímali sme 
sa od radosti, že sa všetko 
dobre skončilo. 

Natália Bartošová,  
7. B trieda 

Dobrodružstvo na fare

letné prázdniny – slnko, voda, vzduch

Srdečný potlesk 
v Klatovách
v poradí už na 20. ročníku Medzinárodného folklór-
neho festivalu v českých Klatovách sa opäť po-
čas leta úspešne zúčastnili aj naše deti. Dratvárik 
aj tentoraz získal obdiv a nadšenie divákov. 

 Vítame Vás v nových priestoroch 
 maloobchodnej predajne náhradných 
 autodielov a autodoplnkov na osobné,
 nákladné automobily a motocykle. 

NÁMESTIE SNP 50, SLOVENSKÁ ĽUPČA
0918 418 304, 048/418 73 76 

Oleje, mazivá, prevádzkové kvapaliny, filtre, diely riadenia, homokĺby, 
sviečky, žhaviče, elektrodiely, výfukové systémy, tesnenia, brzdové kotúče, 

bubny, platničky, brzdové valčeky, tlmiče, pružiny, disky kolies, 
pneumatiky a viac ako 2.000 autodoplnkov priamo v predajni.

Každý nový zákazník, ktorý nakúpi nad 30,- €, 
získa darček – zľavový kupón v hodnote 7,- € 

+ klubovú kartu verného zákazníka  
(zľava na všetko vo výške 11%)

  Ďalej ponúkame:
  Autodoprava do 1,5 t 
  Odťahová služba
  Fiat Ducato Valník, 7-miest
  Cena od 0,50 € / km po celej SR
  Do 30 km paušál 25,- €

    Poradenstvo v oblasti komínovej  
techniky, predaj nerezových  
komínov a vložkovanie komínov 

Zoženieme všetko. Takmer všetko.

V blízkej budúcnosti pre Vás pripravujeme:

BONUSOVÝ VERNOSTNÝ SYSTÉM
 PNEUSERVIS 

RÝCHLOSERVIS
FRESH FOOD

s.r.o.

s.r.o.

KUPÓN
ZĽAVA
7,- EUR
Platí na nákup

v predajni autodielov
nad 30,- EUR.

Platnosť  
do 31.12.2013
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Po krátkej letnej prestáv-
ke, ktorú mnohí z nás 
využili na letný oddych 
alebo dovolenku v kruhu 
svojich rodín, sa znovu 
stretávame pri otvore-
ní nového futbalového 
ročníka. Dovoľte mi, aby 
som vás na začiatku 
oboznámil s niektorými 
skutočnosťami a zároveň 
pridal niekoľko postrehov. 

V tomto ročníku pri-
hlásil náš futbalový klub 
družstvá do všetkých sú-
ťaží, organizovaných SsFZ. 
Dospelí budú hrať 5. ligu, 
dorastenci reorganizovanú 
4. ligu, žiaci 3. ligu a prí-
pravka svoju súťaž v rámci 
ObFZ. Tu by sa dala vyjad-
riť plná spokojnosť. Žiaľ, 
moje obavy z konca uply-
nulého ročníka pri našich 
žiakoch sa naplnili. 

Pretŕhame reťazec?

Družstvo žiakov bude 
hrať svoju súťaž na výnim-
ku. To znamená, že nepo-
stavíme dvojičku, ale len 
družstvo, a to starších žia-
kov. Pre Slovenskú Ľupču 
je to určite ústup z pozícií 
výchovy futbalovej mláde-
že. Odzrkadľuje to stav, aký 
v súčasnosti panuje v mla-
dej generácii, a to je malý 
záujem o uvedený druh 
športu. Je to určite škoda, 
lebo futbal poskytuje mla-
dému človekovi vyváženú 
telesnú aktivitu, spojenú 
so spolužitím a spoluprá-
cou v kolektíve. To, že nie 
sme jediný klub, ktorý sa 
nevedel vysporiadať s to-
uto situáciou, je len slabá 
útecha. Vynechanie jedné-
ho z futbalových družstiev 
je v podstate pretrhnutie 
reťazca športovej výcho-
vy. Každý, kto sa športom 
zaoberá, či už ako tréner 
alebo funkcionár vie, že 
návrat na pôvodné pozície 
je nesmierne ťažký a v naj-
horšom prípade dochádza 
k likvidácii činnosti oddielu 
alebo jeho časti. Zo strany 
OFK je preto veľmi potreb-
né zvýšiť aktivitu pri pre-

zentácii futbalu u mládeži 
a nepodceniť vzniknutú 
situáciu, aby časom nedo-
šlo k úplnému zániku jeho 
mládežníckej zložky. 

Teraz sa pozrime na 
účinkovanie našich druž-
stiev od začiatku súťaže.

1. kolo - Tatran vlM Pliešovce  
3. 8. 2013:

Náš prvý súper je doma 
mimoriadne silný, preto 
sme odchádzali s prianím 
odohrať vyrovnanú partiu. 
Rozumnou taktickou hrou, 
podloženou výborným 
výkonom nášho brankára 
a s prispením športového 
šťastia, sme získali cenné 
víťazstvo 2:1. 

2. kolo - ŠK hrochoť  
11. 8. 2013:

Prvý domáci zápas, na-
vyše so súperom, ktorý 
nám vôbec nesedí. V po-
sledných troch ročníkoch 
sme s ním len jedenkrát 
remizovali a skóre bolo 
výrazne v náš neprospech 
5:22. Naši chlapci, posil-
není výsledkom z Pliešo-
viec, dokázali pretrhnúť 
zlú bilanciu a nakoniec po 
výbornom výkone vyhrali 
4:3. Mimoriadne cenná pre 
nás bola posledná štvrťho-
dina. Hráči akoby prepli 
na turbo, uzamkli súpera 
a otočili stav stretnutia 
v náš prospech. Dokázali 
sebe aj svojim fanúšikom, 
že majú na to, aby porazili 
súpera aj za nepriaznivého 
stavu.

3. kolo - MFK Strojár Krupina  
18. 8. 2013:

Tento zápas nám nevy-
šiel, domáci od začiatku 
kontrolovali hru a nako-
niec s prehľadom vyhrali 
3:0. Výsledok bol pre nás 
dosť krutý, lebo až taký 
rozdiel vo výkone družstiev 
to nebol.

4. kolo - ŠK Sásová  
25. 8. 2013:

Prvý domáci zápas s prí-
chuťou „derby“. Sásová bola 
na konci tabuľky a chcela 
veľmi bodovať. Vzhľadom 
k predchádzajúcim súbo-
jom sa očakával dobrý zá-
pas. Predpoklady sa naplni-
li. Plné tribúny museli byť 
spokojné z predvedeného 
kvalitného futbalu. Naša 
výhra 3:2 sa nerodila ľahko, 
ale bola zaslúžená. Futba-
listi dostali za predvedený 
výkon zaslúžený potlesk od 
svojich fanúšikov, ktorí ich 
prišli povzbudiť vo veľkom 
počte. 

5. kolo - FK Šalková 31. 8. 2013

Naše družstvo potvrdilo 
kvalitnú formu z predchá-
dzajúcich zápasov a odo-
hralo v Šalkovej veľmi 
dobrý zápas. Výsledok bol 
síce 1:1, ale naši mali aj 
na výhru. Ich výkon od-
menili verní fanúšikovia 
skandovaním a potleskom 
pri záverečnej „ďakovač-
ke“. Tento zápas, ako aj 
predchádzajúci doma s ŠK 
Sásová sa divákom musel 
páčiť a určite spĺňal kritériá 
vyšších futbalových súťaží.

6. kolo - Slovan Dudince  
8. 9. 2013:

Mali to byť povinné tri 
body. Dudince boli posled-
né a ich účinkovanie v sú-
ťaži určite nebolo na takej 
úrovni ako naše. Súper sa 
na nás ale takticky veľmi 
dobre pripravil. Prakticky 
celý zápas sa bránil a spo-
radicky vyrážal do rýchlych 
brejkov. Po jednom sme 
dostali lacný gól a od toho 
času hral náš tím akoby 
v kŕči. A keď sa od nás od-
klonilo aj šťastie (nastre-
lili sme tri brvná a jednu 
žrď !), vykúpením pre nás 
bolo vyrovnanie z penal-
ty. Jedným z najvyšších 
aktív tohto stretnutia bol 
u nás málo videný, kvalitný 
a spravodlivý výkon roz-
hodcovskej trojice.

1. kolo - Tatran vlM Pliešovce  
4. 8. 2013:

Prvý zápas dorastencov 
pri ťažkom súperovi. Celý 
zápas sa odohrával prevaž-
ne v strede ihriska. Naša 
obrana si nevedela poradiť 
s dvojicou útočníkov súpe-
ra, ktorí nám nasúkali tri 
zo štyroch gólov po našich 
chybách. V poradí druhý gól 
sme dostali po nepochopi-
teľne odpískanej jedenást-
ke, čomu neverili ani domá-
ci diváci. Nekompetentný, 
mladý rozhodca svojimi zlý-
mi rozhodnutiami vyvolal 
zbytočné vášne u hráčov aj 
u našich funkcionárov, za čo 
sme, samozrejme, pykali.

2. kolo - ŠK hrochoť  
11. 8. 2013:

Chlapci odohrali pomer-
ne slušný zápas, určite si 
zaslúžili aspoň remízu. 
Túto im však znovu nepo-
chopiteľne odoprel rozhod-
ca po jednoznačnom faule 
na nášho hráča v šestnást-
ke. Naši márne dobíjali 
súperovu bránu, vyrovná-
vajúci gól už nedali, a tak 
prehrali aj doma 1:2.

3. kolo - Družstevník Očová  
17. 8. 2013:

Chlapci odohrali veľmi 
zlý zápas. Prehrali sme za-
slúžene 5:1. Z našej hry sa 
vytráca kolektívny duch 
a niektorí hráči akoby hrali 
len „na seba“.

4. kolo - ŠKF Kremnica  
25. 8. 2013:

Po tomto zápase si viacerí 
z nás kladú otázku: „Čo sa to 
deje s naším družstvom?“. 
Ich hra je každým zápasom 
horšia a horšia. Niektorí 
hrajú akoby z povinnosti 
a nie pre radosť. Domáca 
prehra 1:6 je zahanbujúca. 
Tréner a vedenie OFK by 
mali začať premýšľať nad 
príčinami tohto stavu.

5. kolo - FK Dobrá Niva 31. 8. 
2013:

Začíname sa stávať out-
siderom tejto súťaže. Sa-
mozrejme, že naše výsled-
ky nesmierne povzbudzujú 
súperov a ani pri rozhod-
coch to nemáme ľahké. Vý-
kon družstva ide dolu, čo 
sme potvrdili ďalšou pre-
hrou 4:0.

6. kolo - Družstevník bzovík  
8. 9. 2013:

Ťažko okomentovať náš 
výkon. Napriek tomu, že 
sme dali úvodný gól a mohli 
sme v pohode tvoriť a hrať, 
znovu sme upadli do pod-
priemeru a zaslúžene sme 
prehrali 2:3.

Výsledky družstva 
starších žiakov len 
stručne:

10. 8. 2013  
vlM Pliešovce – OFK Slov. 
Ľupča 4:1 

29. 8. 2013  
OFK Slov. Ľupča – OTJ hont. 
Nemce 2:4

31. 8. 2013  
OFK Slov. Ľupča – baník Štiav. 
bane 7:1

07. 9. 2013  
Prameň Kováčová – OFK Slov. 
Ľupča 7:5

Naši najmladší futbalisti 
z prípravky svoju súťaž ešte 
nezačali.

(lb), foto int.

vážení futbaloví fanúšikovia!

A družstvo dospelí

Dorast

Starší žiaci


